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Z načrtnim delom bodo organiiaciie OF 
lahko dosegle še večje uspehe 

v naslednjih mesecih bo OF mesta 
Celja uvedla v svoje delo plan, ki bo 
v praksi pokazal realnost in pomanj
kljivosti in ki bo služil kot osnova za 
plan v letu 1949. Zakaj uvajamo plan 
v delo frontnih organizacij? Prvič za
to, da se borimo proti kampanjskemu 
izvajanju nalog in da skušamo v Fron
to vnesti nepretrgano aktivnost. Ob
čutna slabost pri našem delu do sedaj 
je namreč bila, da smo mobilizirali 
članstvo OF le ob določenih akcijah, 
za katere so prihajale direktive od 
zgoraj navzdol, tako v političnem in 
gospodarskem području, zanemarjali 
pa smo nenehno delo z množicami, po
sebno v ideološkem pogledu. Drugič za
to, da navadimo naše terenske odbore 
vse bolj sistematično delati. Pri tem 
bomo nujno morali pritegniti čim širši 
krog članstva v izvajanje konkretnih 
nalog in pri tem dvigati nove kadre, 
ki bodo zmogli samostojno in častno iz
vrševati vse naloge Osvobodilne fronte. 

Osvobodilna fronta je od svojega po
stanka pa do danes naredila veliko pot. 
OF je postala pod vodstvom Komuni
stične partije vseljudska organizacija, 
ki je na osnovi njene pravilne politi
ke znala mobilizirati najširše plasti na
šega naroda v borbo proti okupatorju 
in v borbo za izgradnjo socializma. Po
leg vseh velikih rezultatov Fronte, pa 
se moramo dotakniti nekaterih slabosti 
in napak, ki so se pojavile pri nas in 
ki so rezultat pomanjkljivega politič-
no-vzgojnega dela znotraj samih front
nih odborov. Osnovna naloga OF je, 
in to se je vedno poudarjalo, mobili- ] 
zaci j a vseh sil za izvedbo petletnega 
plana, preko katerega si bomo pribo
rili socializem. Vendar smo na to 
osnovno nalogo čestokrat pozabljali ali 
pa smo k njej pristopali administrativ
no. Vse premalo smo znali našemu 
članstvu prikazati politično linijo in 
perspektivo našega razvoja, vse pre
malo smo govorili o vlogi OF pri iz
gradnji socializma. Nasprotno pa smo 
vse preveč obremenjevali naše ljudi z 
breznačelnimi sestanki, ki so bili sla
bo pripravljeni in iz katerih niso ljud
je odhajali s prepričanjem, da je se
stanek rešil te ali one probleme, z za
vestjo, da se brez Fronte ne more na 
terenu ničesar izvršiti, ne da bi o tem 
razpravljala OF in naredila konkret
ne zaključke. Slabo pripravljeni mno
žični sestanki so bili mnogokrat verna 
slika slabega dela terenskega odbora. 
Druga osnovna slabost v naših odborih 
obstoja v tem, da se direktive in na
loge sprovajajo v življenje šablonsko 
in suhoparno. Naloge, ki jih terenski 
odbori OF postavljajo pred svoje član
stvo niso v mnogih primerih bile plod 
kolektivnega dela terenskih odborov. 
Z nalogami niso bili spoznani niti vsi 
člani terenskih odborov. Posledica je 
seveda bila, da se tako postavljene na-j 
loge niso mogle izvajati množično, da" 
je dobršen del članov stal ob strani, 
da se ob nalogah OF niso vzgajali novi 
kadri, temveč so se zadolževali že itak 
obremenjeni aktivisti, ki si jih videl 
povsod in ki prav zaradi tega niso uži-, 
vali tiste avtoritete kot bi jo morali.' 
V zvezi s tem moramo poudariti še to, 
da se naloge niso konkretizirale na 
osnovi politične analize terena, da se 
je često vzela naloga zaradi naloge, 
nismo pa videli njene globoke politič
ne vsebine. Mislim reči, da je treba na 
vsako nalogo, na vsako akcijo, tako 
politično kot gospodarsko, igledati s 
stališča borbe proti sovražnikom na
šega socialističnega razvoja s stališča 
diferenciacije. Ce hočemo, da bo naše 
delo uspešno, moramo samo tako gle-j 
dati na naloge OF. 

Vse to nam narekuje, da se bodo 
morali v bodoče naši odbori vse bolj 
poglobiti v politično problematiko svo
jega terena, da se bodo morali vse bolj 
ideološko oboroževati in vse bolj ko
lektivno delati. Pri vsem tem bo treba 
več skupnega in sistematičnega delaj 
z krajevnimi aktivi žena, mladine, ZB,' 
fizkulture, ljudske prosvete itd. .i 

Prav gotovo bo ob sprejetju plana' 
MOOF, pri mnogih terenskih odborih 
nastalo vprašanje: kje bomo zmogli, 
ko pa nam primanjkuje kadrov? In v, 
samem tem vprašanju, se skrivajo vse' 
tiste slabosti, ki jih še nismo znali od
kriti, vse tiste slabosti, ki jim še nismo 
napovedali boja. Ce bi naša Partija, 
naša OF gledala na vprašanje kadra i 
s stališča, da bodo kadri nastajali spon
tano, le ob družbenem razvoju samem, 
da se bodo kadri vzgajali le, če bodo 
opazovali bitko za socializem, ne bi 
bilo zato vseh tistih uspehov, ki 
jih danes s ponosom lahko pokažemoi 
vsemu svetu, ne bi bilo tiste monoli-' 
nosti in enotnosti v naši Partiji, v naši 
Ljudski fronti, med našimi narodi, ki 
se je v celoti pokazala ob priliki V. 
kongresa KPJ in ob priliki, ko je In
formbiro objavil vrsto lažnih klevet 
proti naši Partiji in vsemu ljudstvu. 
»Kadri rešujejo vse«, je veliko lenin-
sko načelo in kadri rastejo le ob kon
kretnih nalogah, ob konkretnem delu, 
ki ga morajo usmerjati naši odbori 
OF. Kadri ne nastajajo, kadri se vzga

jajo v trdi borbi za uspehe. Uspehi pa 
so nagrada delu OF in korist skupnosti* 

Naloge, ki jih zajema polletni plari' 
OF se delijo na: 

1. politično-vzgojne in 
2. gospodarske. 

Politično-vzgojno delo je neločljivo 
povezano z organizacijsko utrditvijo 
OF in z vprašanjem kadra. Prva naloga 
v zvezi s tem je organizacija študija 
med množicami in v odborih. S poli-
tično-vzgojnim delom bomo utrjevali v 
našem članstvu samozavest in zaupanje 
v našo linijo in gradili nove kadre za 
naše odbore, ki se bodo morali v naj
krajšem času izpopolniti in če je po
trebno prečistiti. S politično-vzgojnim 
delom bomo dosegli, da bodo naši člani 
OF bolj samostojno delali in znali 
ocenjevati politično situacijo. Pri tem 
je potrebno poudariti, da je OF v Ce
lju čestokrat zapostavljala agitpropsko 
delo, ki je sestavni in zelo važen del 
našega splošnega delovanja. 

To nepravilno stališče je predvsem 
imelo svoje negativne posledice na va-
si.Malokje so terenski odbori razprav
ljali o Ljudski prosveti, ki je sestavni 
del Fronte. Ljudsko-prosvetno delo je 
lahko najučinkovitejše sredstvo v bor
bi proti klerofašizmu, ki ga skuša da
nes predvsem protiljudska duhovščina 
vnašati med naše kmete, izrabljajoč pri 
tem verska čustva poštenih državlja
nov in članov Fronte. Z Ijudsko-pro-
svetnimi akcijami lahko najbolj uspe
šno odpravljamo kulturno, politično 
in gospodarsko zaostalost naše vasi in 
ji damo socialistično vsebino. Pri tem 
ima naš delavski razred veliko nalo
go, da pomaga našemu kmetu v nje
govem razvoju. Omenil bom ob tej pri
liki primer sovražne propagande, ki 
so jo sprovocirali protiljudski duhov
niki ob priliki, ko je izbruhnil požar 
v kapucinski cerkvi v Celju. Ze na
slednji dan se je razširila govorica, da 
so cerkev zažgali komunisti. S to pa
rolo so skušali naši ljudski oblasti so
vražno nastrojeni ljudje vzbuditi pred
vsem med našimi kmeti razpoloženje 
proti naši ljudski oblasti, naši OF in 
naši KP. Požar v kapucinski cerkvi je 
prišel zelo prav tem sovražnim ele
mentom, da so lahko ponovno kleve
tali. Namestu, da bi se žalostili ob tem 
slučaju, so se v svojem bistvu veselili, 
ker so spet našli lažni argument za 
svoje protiljudsko delovanje. Res pa 
je, da so požrtvovalno gasile požar 
prostovoljne gasilske čete, v katerih 
so bili tudi komunisti. Sovražniki ljud
ske oblasti so skušali predvsem 
ustvarjati razpoloženje v kmečkih 
množicah v okolici Celja, od koder so 
nekateri kmetje celo v žalnih oblekah 
hodili gledat pogorelo notranjost cer
kve. Mislim poudariti, da se je treba 
proti takšnim in sličnim klevetam naj
ostreje boriti. Mislim tudi, da je vsak 
dober aktivist, vsak dober član OF 
mogel že vnaprej predvidevati te kle
vete in se proti njim boriti. 

Gospodarske naloge, ki so zajete v 
drugem delu našega polletnega plana 
so zelo važen doprinos za izvedbo na
šega gospodarskega načrta. Te gospo
darske naloge imajo poleg lastnosti, da 
so sestavni del materialne izgradnje 
naše domovine tudi lastnost, da se ob 
njih vzgajajo člani OF v borce za so
cializem, da se ob njih dviga patrio-
tična zavest, ljubezen do domovine. 
Ogromni uspehi gospodarske izgradnje 
do danes nam povedo, da je ljudstvo 
pravilno razumelo poziv KPJ, da se 
izvede petletni plan, je razumelo glo
boke revolucionarne spremembe, ki so 
ga osvobodile kapitalističnega izkori
ščanja in je zato tudi zavestno pri
stopilo k velikim nalogam. No, vendar 
naj mi ti uspehi ne smejo biti nikoli pre
veliki, da ne bi poizkusili dosegati še 
novih. Zadovoljevati se z uspehi se 
pravi uspavati se, ustavljati se na ne-
dovršenem delu. Prav gotovo je iz
gradnja Zadružnih domov za OF ena 
izmed najvažnejših gospodarskih nalog 
v tem letu. Kljub temu, da smo uspe
li v kratkem času zgraditi Zadružni 
dom v Medlogu, ne smemo spregle
dati napak, ki so bile storjene in ki 
jih je kritizirala že »Ljudska pravica«. 
Napake, ki so se storile pri tej gradnji 
nam povedo, da nismo znali dati go
spodarski akciji politične vsebine, o 
kateri sem govoril prej. Kmetje, ki bo
do imeli od Zadružnega doma ogromne 
koristi, ne morejo imeti pravilnega od
nosa do njega, ne morejo smatrati Za
družni dom za sVoj dom, če ne vložijo 
vanj svojih naporov. Manjkalo je tudi 
politične zaostritve na vasi. Da je te
mu res, nam zgovorno potrjuje to, da 
so kmetje k izgradnji Zadružnega do
ma v večji meri pristopili šele potem, 
ko se je zaostrila borba proti vsem 
tistim, ki so zaradi svojih razrednih in
teresov zavirali gradnjo. Izkušnje, ki 
smo jih dobili v Medlogu nam bodo 
mnogo koristile pri postavitvi Zadruž
nega doma v Zgornji Hudinji. 

Z formiranjem frontovskih brigad 
pri vseh terenskih enotah bo OF mogla 

mnogo bolj načrtno pristopiti k ures
ničevanju gospodarskih nalog. Pri se
stavljanju frontovskih brigad se bo
mo morali posebno izogibati admini
strativnih ukrepov. Pravilno postav
ljene brigade bodo v veliki meri or
ganizacijsko utrdile terenske organiza
cije OF. Frontovske brigade bodo po
leg politične vzgoje imele predvsem 
dve važni nalogi: 1. da bodo s pro
stovoljnim delom izvajale gospodarske 
akcije na svojem terenu in 2. da bo
do, če bo pokazala potreba priskočile 
na pomoč delovnim kolektivom v to
varnah, ustanovah itd. Pri izvajanju 
gospodarskih nalog je nujno, da pozna
jo vsi člani OF, predvsem pa aktivisti 
Petletni plan razvoja narodnega go
spodarstva mesta Celja, ki je izšel kot 
priloga »Celjskega tednika«. 

Ze večkrat je bilo poudarjeno, da je 
OF dolžna z vsemi silami zagotoviti 
našemu delovnemu človeku, da bo pre
skrbljen z osnovnimi življenjskimi po
trebščinami, ki mu pripadajo po vseh 
uredbah in da na vsakem sestanku 
razpravlja o dviganju življenjskega 
standarda naših ljudi. Ob vprašanjih 
preskrbe in splošnega življenjskega 
standarda se najmočneje konkretizira 
sodelovanje OF z ljudsko oblastjo. — 
Ukrepi ljudske oblasti se čestokrat v 
rokah suhoparnih birokratov izmaličijo 
na škodo naših delovnih ljudi, ki iz
vajajo petletni plan. Čestokrat se zgo
di, da ljudje ne dobivajo vse in naj
boljše kar jim po zagarantirani pre
skrbi pripada, pravočasno. V takih slu
čajih moramo biti dosledni, poiskati 
moramo vzroke, razkrinkavati birokra
cijo in zahtevati krivce na odgovor
nost. Vzporedno pa smo dolžni vzga
jati trgovski in gostinski kader, ki se 
še ni naučil socialističnega trgovanja 
in socialistične postrežbe. Brezdušen 
odnos do strank in gostov mora prej 
ko slej izginiti iz naših trgovin in lo
kalov. Vse to lahko stori OF, ki ima 
največji interes na tem, da bodo naši 
ljudje živeli človeka vredno življenje. 
Tako se bo tudi mogel izpolnjevati so
cialistični princip: od vsakega po svo
jih sposobnostih, vsakemu po njego
vem delu. 

Na koncu bi se še tudi rad dotak
nil klevetniške kampanje, ki jo je spro
žila resolucija Informbiroja proti naši 
Partiji in našim narodom. Mislim, da 
je vsakemu državljanih jasno, da so 
klevete, ki jih danes usmerjajo na Ju
goslavijo razni predstavniki bratskih 
demokratičnih držav izmišljene. Do 
danes niso mogli tako zvani »kritiki« 
najti niti enega dokaza za svoje trdit
ve, v katere niti sami niso prepričani. 
Jasno je, da ima vse to svoje negativne 
posledice na razvoj delavskega giba
nja v svetu. Vendar nikakor ne zado
stuje, če mi odgovarjamo na te klevete 
samo z delom, z izgradnjo socializma 
v naši deželi, temveč smo dolžni boriti 
se za resnico, ki je še vedno zmagala 
To smo dolžni storiti ne samo zaradi 
nas samih, temveč zaradi revolucio
narnih gibanj v vsem svetu, zaradi 
borbe proti imperializmu. Dolžni smo, 
da najostreje obsodimo vsako kleveto, 
da podpremo naš CK in našo vlado. 
Mednarodno revolucionarno gibanje 
mora vedeti, kdo je klevetnik in kdo 
je pravi komunist, kje je principielnost 
in kje je brezprincipielnost, kdo ruši 
socialistično solidarnost in kdo jo utr
juje, tako z besedami kot z dejanji. 

• Mi smo in ostanemo v bloku demokra
tičnih držav, ki se borijo proti impe
rializmu, mi bomo vedno trdo obsodili 

j vse sorodne elemente iz zagrebškega 
; procesa, mi bomo gradili socialijem v 
i borbi proti imperializmu in klevetni-
i kom, v borbi za mir in demokracijo. 
\ To vse smo že neštetokrat zapisali v 
I naši Ustavi, v Programu OF, v vseh 
• naših zakonih, vse to je zapisala v 

svoj program KPJ, ki je pod vodstvom 
maršala Tita znala izvršiti najtežje 

i naloge. Gajšek Risto. 

Lahko je vesela, saj njene roke 
hitreje od drugih „šfeafe" polne . . . 

Hmeli — zlato Saviniske doline 
Savinjska dolina in pridelovanje hme

lja sta dva neločljiva pojma. Hmelj je 
raznesel glas o tej dolini daleč v svet. 
Na vseh svetovnih tržiščih poznajo Ža
lec, središče jugoslovanske hmelj ske 
proizvodnje, poznajo dišeče blago: sa
vinjski golding. Spodobi se, da tudi naš 
list posveti nekaj vrst tej dragoceni 
rastlini in njenim pridelovalcem, saj 
živi neposredno od pridelovanja hme
lja preko 20.000 ljudi Savinjske doline. 

Savinjski hmeljarji so utrpeli med 
vojno ogromno škodo. Fašistični rablji 
se niso trudili le z uničevanjem savinj
skega prebivalstva, tudi savinjskemu 
hmelju niso prizanesli. Uničili so pre
ko 2000 hektarjev hmeljskih nasadov. 
V strahu, da bo okupator uničil ves 
hmelj, so kmetje sadili najboljše rast
line med koruzo in fižol in tako oču
vali dragoceni »golding« pred iztreb
ljenjem. 

Med iejalovlj enimi nacističnimi sa
njami o gospodarstvu na svetovnem tr
gu so tudi sanej o strti konkurenci 
hmelj skih ponudnikov. Savinjski hmelj 
se zopet kosa z virtenberškim. Naši 
hmeljarji so se z vso vnemo lotili ob 
nove hmeljišč, pa tudi dviganju kvali
tete pridelka. Kljub mnogim težavam 
se naglo približujejo izpolnitvi obveze: 
do konca petletke dvigniti proizvodnjo 
hmelja za 300%. Hmeljarska zadruga 
v Žalcu »Hmezad«, v katero so včla
njeni vsi hmeljarji, izdaja v ta namen 
časopis »Hmeljar«, kjer najdejo pride
lovalci vsa navodila za izboljšanje ob
delave, za uničevanje škodljivcev hme
lja, dvig donosa itd. — Strokovnjaki 
»Hmezada« skrbe za selekcijo hmelja. 
Na dveh hmeljiščih z okoli 5000 sadik 
vzgajajo najboljše vrste za razplod in 
regeneracijo. Dosedanje delo na selek
ciji hmelja je dalo že zadovoljive re
zultate, na podlagi katerih je zadruga 
napravila proizvodni načrt za dobo 10 
let. Poizkusi z novim načinom sušenja 
hmelja z infra-rdečimi žarki so poka
zali ,da je mogoče znatno skrajšati čas 
sušenja, pridelku pa ostane prvotna, 
svežezelena barva. Nov, moderen hmelj-
ski laboratorij z mikroskopijo in rast
linjakom, ki se že dviga od tal, bo omo
gočil strokovnjakom najuspešnejše delo 
pri izboljševanju kvalitete hmelja. S a 
vinjski hmeljarji se zavedajo, da bodo 
le z nenehnim dviganjem kakovosti 
ohranili savinjskemu goldingu prven
stvo na svetovnem trgu. Zavedajo se 
tudi, da s tem ne koristijo le sebi, tem
več dajejo skupnosti dragocene devize 
in tako prispevajo k socialistični gra
ditvi našega gospodarstva. 

! Letošnje obiranje hmelja je poteklo 
mnogo boljše kot lani. Z uredbo o 
ugodnih nagradah hmelj skim obiralcem, 
je ljudska oblast povoljno rešila vpra
šanje delovne sile v času obiranja. — 
Obiranje je sezonsko delo, ki traja le 
dobra dva tedna, zahteva pa mnogo 
pridnih rok, kajti cvetje je treba obrati 
v času prave zrelosti. Letos je to važ
no delo pravočasno opravljeno. Preko 
12.000 obiralk je prišlo iz vseh krajev 
Slovenije in iz Hrvatskega Zagorja. Pa 
tudi vsi domači so imeli zadnje tedne 
opraviti samo s hmeljem. Ves mladi 
savinjski naraščaj se je kosal, kdo bo 
nabral več. Vse je prekosila Božič Ma
rija (glej sliko zgoraj), ki hodi obirat iz 
Krškega v Savinjsko dolino že 15 let. 
Nabrala je preko 25 »škafov« na dan. 
To je bilo pred dobrim tednom. Danes 
pa so hmeljišča spet tiha in prazna. 
Dolge vrste piramid iz golih hmeljevk 
pričajo, da so najvažnejša dela v 
hmeljnikih za letos končana. 

Pred osmimi leti in prej je v tem 
času mrgolelo v Savinjski dolini doma
čih in tujih hmelj skih prekupčevalcev. 
Prodaja hmelja je bila za kmeta zelo 
kočljiva zadeva .posebno še v letih nad-
produkcije, ko so to težavo spretno iz-
koriščevali. O tem nam najlepše pove 
pesem neznanega savinjskega avtorja, 
ki jo poznajo tudi izven meja Savinj
ske doline: 

i »Od Savinjske doline, posebno Savinj-
I čanov 
j vam hočem povedat', kak s hmeljem 
I barantajo: 

' S hmelom kupčvat — je dober obrat 
, al'judovsko špekulacijo je treba poznat'* 

Osmega septembra je rojstvo božje 
matere, 

takrat pride v Petrovce vse in o hmelu 
govore: 

Po čem s' ga dal? 
Po čem prodal? 
Al' ga boš še naprej držal? 
Judje in prekupci 
imajo več dobička kakor kmet. 
Tisti, ki ga sušijo, hodijo zaspani. 
Tisti, ki ga prodajajo, hodijo pijani.« 

Tako je bilo včasih, ko je nastala ta 
pesem. Danes, ko je vsak hmeljar or
ganiziran v enotni Hmeljski zadrugi, je 
izkoriščanje nemogoče. Hmelj proda za
druga onemu kupcu z odobritvijo mi
nistrstva za zunanjo trgovino, ki naj
več nudi zanj. Vsak hmeljar prejme 
enako ceno v pravilnem razmerju med 
vrstami oddanega pridelka. P. J. 

Pri odkupu belih zit bomo v okraju 
Celje-okolica presegli plan 

Okraj Celje-okolica je napovedal tek
movanje vsem ostalim okrajem v od
kupu žita. Ze pri kontrahaži žita je 
bil okraj Celje-okolica prvi v Sloveniji 
in verejtno bo tudi pri odkupu eden 
izmed prvih. 

Kakor smo že poročali, je odkup žit 
potekal in še poteka zelo dobro. Pred-
njačijo mali in srednji kmetje, medtem 
ko večji najdejo razne izgovore, ali 
ljudska oblast v tem primeru pristopi 
k izterjatvi, saj to je v interesu onih 
zavednih kmetov, ki so takoj razumeli 
važnost odkupa za delovno skupnost. 

Pri kontrahaži so kmetje napravili 
pogodbe za skupno 446.264 kg. Do sedaj 
je od koRtrahiranega belega žita odkup
ljeno 363.498 kg. Z ozirom. da oves, ki 
spada tudi pod bela žita, še ni odkup
ljen zaradi kasnejše zoritve in mlačve, | 
in z ozirom, da bo v bližnjih dneh od- : 

kupljeno 5 vagonov ovsa in 4 vagone 
semenskega žita, lahko sklepamo, da 
bo plan v odkupu žita od kontrahira-
nih količin celo presežen. Presežek v 
prostih viških znaša 8,098 kg. 

Obvezna oddaja, pod katero so pri
padli v večini veliki kmetje, z name
nom, da bi z žitom špekulirali, je bila 
določena v višini 113.086 kg.Delno so 
kmetje, ki so imeli obvezno oddajo, sa
mi videli, da se skupnosti ne da upirati 
in na poziv takoj pripeljali določeno 
jim količino žita. Mnogi pa so zavlače
vali in prav zaradi njih je ponekod 
plan odkupa zakasnil, ponekod pa še 
vedno ni dosežen. Do sedaj je odkup
ljeno od obvezne oddaje 94,027 kg ži
ta. Ostanek bo ljudska oblast na vsak 
način izterjala od onih, ki še vedno 
nočejo razumeti potreb ljudskih mno
žic. Odkup bo razkrinkal vaške mogot

ce in jih jasno osvetlil v luči, ki jo 
zaslužijo. S tem bo odkup žita rešil tu
di politično nalogo, ki je odkupu poleg 
gospodarske naloge lastna. 

Uspešen odkup zavisi predvsem od 
pravilnega poslovanja kmetijskih za
drug in sodelovanja organov ljudske 
oblasti. Mnogokje so se člani ožjih od
borov osmešili s slabim žitom, s pri
manjkljajem, medtem ko so jih drugi 
prekosili in oddajali najlepša žita. Lep 
primer lahko zasluži odbornik širšega 
odbora v KLO Marij agradec tov. Vodi-
šek iz Šentpetra, ki je prvi pripeljal 
žito v zbiralnico, odadal je lepo žito in 
viška ni hotel vzeti nazaj. On je bil tu
di prvi, ki je odšel na teren po vpra
šanju odkupa. 

V kratkem bo odkup ovsa in semen
skega žita tudi pri kraju in upamo, da 
bo tudi v obvezni oddaji plan dosežen, 
potem pa bomo videli, v koliko bomo 
plan odkupa presegli in s tem dokazali 
svojo predanost ljudski skupnosti. 

Poštnina plačana v gotovini. 
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Za čim holiši uspeh 
gozdarskega tedna 

Kmetijsko zadružništvo mora v okvi
ru petletnega načrta izvršiti velike in 
častne naloge, od katerih je ena naj
važnejših ta, da privede svojo doslej 
aeurejeno proizvodnjo do načrtnega 
gospodarstva, ter da jo dvigne vsaj 
toliko, da bo zmožno proizvajati indu
strijske surovine in hrano za potrebe 
»ašega ljudstva in za izvoz. 

Prvi pogoj za zvišanje proizvodnje 
je elektrifikacija vasi in moderna 
strojna o'bdelava, kar oboje nudi kme
tu pogoje, da bo z mnogo manj delav
ci in z manjšim trudom na istem zem
ljišču dosegel mnogo večji pridelek. 

Prvi koraki so v tem pogledu nare
jeni, ter je že zgrajeno mnogo velikih 
elektrarn, mnogo težkih strojev, to
varn itd. Veliko takih osnovnih sred
stev, s katerimi bomo nudili podeželju 
možnost razvoja v tehničnem pogledu, 
mam pa še manjka. Vendar je vse to 
predvideno v petletnem načrtu. Da 
pridemo do vsega tega, moramo mnogo 
težkih strojev, naprav in tudi drugih 
predmetov, ki jih naše množice danes 
Vse to moramo v tujini plačati z de
narjem tujih držav z devizami, te pa 
potrebujejo, uvoziti iz drugih držav, 
dobimo na ta način, da izvažamo iz 
naše države tisto, česar lahko pogre
šamo. 

Ker imamo dovolj lesa, bakra in 
mangana, zato danes v prvi vrsti to 
izvažamo! In prav les je tisti, ki ga 
danes za izvoz najbolj potrebujemo in 
s katerim letos ustvarjamo velik del 
vsega petletnega načrta. Kajti tovar
nam, ki se gradijo, moramo zagotoviti 
osnovne težke stroje, ki morajo biti v 
državi že v začetku prihodnjega leta, 
ker jih bodo potem montirali; to se 
pravi, da moramo najkasneje letos iz
voziti naš les in dobiti devize, s kate
rimi bomo vse to kupili. 

Naše kmetijsko zadružništvo v Slo
veniji ima velik del proizvodnega na
črta v lesu za letošnje leto, ki ga mora 
brezpogojno izvršiti. Potek te proiz
vodnje je pa pokazal, da smo zaostali 
ia je načrt postal dejansko ogrožen, 
ker prav zadružništvo ni v lesni stro
ki dosedaj izpolnjevalo načrta. 

Da se ta zaostanek popravi in delo 
poživi, je gozdarstvo priredilo v me
secu juliju gozdarski teden, ki pa 
zaradi slabe aktivizacije našega pode
želja ni prinesel pričakovanega uspeha. 

Izvršni odbor Osvobodilne Fronte 
Slovenije je postal pozoren na napa
ke, ki ovirajo proizvodnjo v gozdar
stvu ter s tem ogražajo letni in ves 
petletni načrt. Zato je pred dnevi iz
dal poziv vsem odborom Osvobodilne 
Fronte Slovenije kakor tudi vsem mno
žičnim organizacijam, naj priredijo od 
5. do 15. septembra tega leta gozdarski 
teden, pri katerem bo sodelovalo vse 
naše delavno ljudstvo! 

Ta poziv se posebno tiče našega za
družništva, kajti prav od njega priča
kuje Osvobodilna Fronta, da bo z od
pravo vseh dosedanjih napak in z akti-
vizacijo svojih članov doseglo v goz
darskem tednu zaostalo proizvodnjo 
in jo v večji meri tudi preseglo! 

Ako presodimo gozdarski teden v 
juliju, lahko rečemo, da tega tedna v 
zadružnem sektorju sploh ni bilo, kajti 
uspehi, ki so bili v tem tednu dose
ženi, so bili malenkostni, ker je v tem 
tednu sodelovalo le nekaj posamezni
kov, naš osnovni izvrševalec v gozdar
stvu, to je gozdni posestnik, pa za ta 
teden v veliki meri sploh ni vedel! 

Največja napaka je bila, ker niso na-
; ši zadružni aktivisti delali v tesni po-
i vezavi z odbori OF, s krajevnimi Ijud-
' skimi odbori in ostalimi množičnimi 
i organizacijami. Zelo napačno in škod-
\ Ijivo je mišljenje, da lahko zadruge 
\ vršijo take akcije same. Akcija, ki ni 
; množična, ni akcija in nima ter ne 
I more imeti uspeha. 

Druga napaka je, ker naši zadružni 
I aktivisti niso izrabili, niti se niso po-
j globili v to, da bi spoznali stanje pre-
i bivalstva na vasi, kajti tam imamo še 
j danes večje gozdne posestnike, ki že 

leta in leta niso sekali in tudi sedaj 
nočejo, ker so nasprotniki vsakega na
črtnega gospodarstva. Ti imajo mnogo 

j lesa, imajo vprežno živino in mnogo
krat tudi delavce. Dalje imamo gozd
ne posestnike, ki bi radi sekali, toda 
nimajo vprežne živine niti dovolj de
lavcev. Mnogo je pa na vasi ljudi, ki 

j nimajo gozdov, imajo pa vprežno ži
vino. 

Tiste gozdne posestnike, ki nočejo 
sekati, je treba na množičnih sestankih 
razkrinkati in jih prisiliti k temu, da 
bodo sekali. V času gozdarskega tedna 
pa na vsak način, četudi bi jim bilo 
treba poslati v gozdove tuje delavce. 
Drugim gozdnim posestnikom je treba 
pomagati z delavci in vprežno živino. 
Vse ostale pa prepričati o važnosti na
črta v gozdarstvu in jih pripraviti do 
tega, da bodo v veliki meri sodelovali 
vsak po svojih močeh. 

Tretja napaka, ki je organizatorično 
silnega pomena, pa je bila, da se k 
vsej akciji ni pristopilo načrtno. Kajti 
vse gorenje delo bo imelo uspeh le, če 
bo aktiv OZKZ in KZ izdelal vsaj 8 
dni pred akcijo točen načrt propagan
de, pregled po KLO, koliko je načrta 
izvršenega v proizvodnji, kdo ga je 
izpolnil in kdo ga ni, dalje točen na
črt, koga je treba prisiliti k sečnji, ko
mu pomagati z delavci ali vprego, na
črt, kako se bo začelo z delom na ža
gah v treh izmenah, ker Je prav pro
izvodnja žaganega lesa na najnižji 
stopnji, dalje načrt odvoza lesa z av
tomobilskih cest in žag na postaje itd. 
Dobro pripravljeni načrti za izvedbo 
tega tedna so jamstvo za uspeh. 

Osvobodilna fronta Slovenije priča
kuje od našega zadružništva, da bo 
častno izpolnilo dano nalogo. Stvar 
aktivov OF na okrajih in krajevnih 
ljudskih odborih pa je, da s pomočjo 
vseh množičnih organizacij, posebno 
pa s pomočjo zadružništva organizira
jo gozdarski teden tako, da bo v tem 
sodelovalo popolnoma vse ljudstvo, v 
prvi vrsti pa naše članstvo kmetijskih 
zadrug, ki je po načrtu odgovorno za 
izvedbo gozdarske proizvodnje! 

Izprememba v voL'stvu okraja Celje-okolica 
Z ozirom na nujno potrebo je bil 

tov. Žagar Zoran, dosedanji sekretar 
Okrajnega komiteta KPS in predsed
nik Okrajnega LO Celje-okolica pre
meščen na težje in odgovornejše me
sto sekretarja okrajnega komiteta KPS 
Ptuj. 

V zvezi z nastalo izpremembo je bil 
za sekretarja Okrajnega komiteta KPS 
Celje-okolica izvoljen tov. T e r ž a n 
Zvone. 

Na seji Izvršilnega odbora je bil za 
vršilca dolžnosti predsednika OLO Ce
lje-okolica imenovan tov. Zgank Nestl, 
dosedanji tajnik OLO-ja, za vršilca 
dolžnosti tajnika pa tov. Teržan Zvo
ne — do prvega zasedanja okrajne 
skupščine. 

Novi sekretar komiteta in tajnik 
OLO-ja tov. Teržan je doma iz Dob j a 
pri Planini. Izučil se je v trgovski stro
ki. Zaradi tesnega sodelovanja z osvo

bodilnim pokretom je bila njegova dru
žina internirana. Sam je v partizanih 
zaradi svojih sposobnosti postal sekre
tar čete kozjanskega odreda. Novem
bra 1946 je bil demobiliziran, na kar 
je absolviral partijsko šolo pri CK 
KPS. Po zaključku šole je bil izvoljen 
za organizacijskega sekretarja pri tu
kajšnjem komitetu in je kot tak delo
val vse do sedanje izvolitve. 

Ko odhaja od nas tov. Žagar Zoran, 
ki j C tri leta vodil vse gospodarsko in 
politično življenje našega okraja, se 
šele prav zavedamo, kaj nam je pome
nil. Skozi vse težave pri dvigu našega 
gospodarstva in na ostalih področjih 
dela nam je bil vedno vzgled tovari
štva in požrtvovalnosti — bil je pravi 
voditelj. 

Tovarišu Žagarju kakor tudi tova
rišu Teržanu želimo na novih dolžno
stih obilo uspeha. 

U i n O B R R D H I Š T U O 
IH K L E T R R S T U O , 

(Nadaljevanje.) 
Pregosto pretakanje vina ni priporoč

ljivo, ako to ni nujna potreba, ker ima
mo s tem nepotrebni kalo, izgubo na 
okusu in na ogljenčevi kislini. 

Po prvem pretoku se začne negova
nje vina (šolanje), pri čemer vino zori. 

Pri negovanju vina moramo pred
vsem skrbeti za zračne kleti in enako-
inerno temperaturo od 13—15" C. Pri 
zorenju vina odloča zračna klet in stal
na temeperatura, toplota naj se nika
kor ne spreminja. Za drugi pretok se 
odločimo 6 do 8 tednov po prvem pre
toku, to pa le takrat, ako to zahteva 
potreba. To napravimo na enostaven 
način: vzamemo litersko steklenico, raz
umljivo čisto, napolnimo jo do dve tret
jine z vinom, katero nameravamo pre
takati, jo prav na lahko zamašimo in 
postavimo v zračno nezakurjeno in ne 
prehladno sobo za par dni. Po tem ča
su nam vino pokaže svoje napake, se 
je zgostilo ali porjavelo, ima usedline, 
potem ne bomo odlagali s pretokom, 
ampak takoj izvršili drugi pretok. 

Pri drugem pretoku ni potrebno zra
čenje vina z razprševanjem, ako isto ni 
mehko. Najboljši je pretok po cevi, ta
ko odtočimo samo čisto vino z usedlin. 
Ce je pa ostalo vino v steklenici čisto 
bonio s pretokom čakali do konca 
aprila ali do začetka maja, ker je to 
znak, da je vino zdravo in normalno 
zori. 

So pa tudi izjemni .slučaji ,da je vi
no bistro, ima pa kljub temu težke na
pade, katere je treba analizirati. Vse 
te napake smo že omenili. 

Najpoglavitnejša je previsoka kisli
na; treba je, da se malo pomudimo pri 
kislinah. 

Kemija pozna več vrst kislin, katere 
delimo v organske in anorganske, v ži
vih organih so v glavnem samo organ
ske kisline, to so sestavine ogljika, 
med tem ko so anorganske mineralne 
kisline sestavine metaloida. 

V vsakem vinu najdemo več vrst or
ganskih kislin. Kisli okus vina ni od
visen od količine kisline, ampak od 
vrste. 

Tako poznamo sledeče vrste kislin: 
Vinsko kislino, jabolčno, ogljenčevo. 

jantarno, kisovo, mlečno in žveplovo. 
Ne prihajajo pa vse kisline že z 

grozdjem v vino, ampak se pri nepra
vilnem postopku Za časa prešanja in 
vrenja mošta razmnožijo, pa tudi po 
zneje. Grozdje, katero je polno dozo
relo, ima prav malo vinske kisline, v 
južnih krajih komaj 2.5—7%, pri nas 
na severu n. pr. kakor kaže letos 6 
do 16% in eš več. Jabolčna kislina z 
dozorevanjem vina ona sama od sebe 
odpada ali pa se spreminja v mlečno 
kislino, kar povzročajo neke bakterije. 

Ogljenčeva kislina se pojavi pri vre
nju mošta iz sladkorja v alkohol in 
vsled tega je lahko nevarna. Posebno 
v kleteh, kjer vre več mošta, je treba 
prostor vedno dobro zračiti. Vstop v 
klet, ki je napolnjena s plini ogljen-
čeve kisline je nevarno celo za živ
ljenje. Vsekakor pa ogljenčeva kislina, 
daje vinu prijeten okus. Vina. katera 
imajo 3 gr. po litru ogljenčeve kisline, 
se smatrajo za peneča vina. 

Jantarjeva kislina, nastane že pri 
vrenju vina, vsebina kisline znaša od 
0.5—1,5%. 

Octova neprijetna kislina se isto po
javi že ob vrenju in celo v zdravem 
moštu, ima okoli 0.5% kisline, pojavi 
se pa tudi pozneje z delovanjem bak
terij, katere kvarijo vino. 

Bela vina, katera imajo nad 1.4% 
octove kisline, rdeča 1.5%, črna 1.6% 
in sladka dezertna vina 2% se smatra
jo za pokvarjena. 

Mlečne kisline v vinu ni, ona se po-
! javi z delovanjem raznih bakterij, in 

to zaradi neprevrelega sladkorja. 
Zveplena kislina nastane zaradi pre

obilnega žveplanja. Ako je v vinu nad 
2 miligrama na liter povzroča hud gla
vobol, nastane lahko nevarno zastrup-
Ijenje, zaradi tega je po zakonu tako 
vino zabranjeno spravljati v promet. 

I Vse te naravne kisline se odpravijo, 
I ali sam.e od sebe, ali dovoljenim ke-
! mičnim potom. N. pr.: ko vino dozo-
j reva preide jabolčna kislina v mnogo 
i lažjo mlečno kislino in to z delovanjem 
; glivic Bac. malolacticus. To je tako 

imenovano biološko padanje kisline. 
Kako odpravimo ali ublažimo kislino 

'; vinu, bomo razpravljali prihodnjič. 

Razprava proti 19 uslužbencem 
Liudskefia magazina nas opozarja 

na ostrejšo kontrolo v naših 
trgovinah 

Te dni je bila pred Okrožnim sodi
ščem razprava proti 19 trgov, usluž
bencem Ljudskega magazina v Celju. 
Obtoženi poneverb, prisvajanja blaga 
in raznih drugih kaznivih dejanj, ki 
so vsa naperjena na škodo delavnega 
ljudstva, so tipičen primer, kakšnih 
metod se v naših trgovinah poslužujejo 
protiljudski elementi in zakaj jim ta
ko početje lahko uspeva. 

Ce bi bila kontrola uprave vsaj do 
neke mere taka, kot bi morala biti, 
bi do tako obsežnih goljufij ne prišlo. 
Prav tako bi brez dvoma prej onemo
gočili početje obtožencev, če bi tudi sa
mi uslužbenci kontrolirali eden dru
gega in na vse zadnje kupci, ki so pla
čevali, ne da bi se zanimali ali so cene 
pravilnQ. 

Prvoobtožena trgovska pomočnica 
Peenik Jožefa je večkrat jemala razne 
vsote denarja iz poverjene ji blagajne 
zase in za Trupkovič Jelko, pod pre
tvezo, da jemlje na kredit, toda brez 
vednosti uprave. Dajala je tudi sousluž-
bencem le proti delnemu povračilu, 
ali razne predmete na kredit, o čemer 
ni vodila nikakršne evidence. Da bi 
krila ves primanjkljaj v blagajni je 
prodajala razne predmete dražje. Po
leg tega si je denar neposredno pri
laščala in ga delila z Trupkovič Jelko, 
katero je pridobila za sodelovanje. 

Pavlic Silva, prav tako trg. pomoč
nica, je jemala iz blagajne razne manj
še vsote denarja ter tudi ona, da bi 
krila primanjkljaj v blagajni, proda
jala razne predmete dražje. Pri sode
lavcih je jemala razne stvari, katere 
so isti prodajali ter jim iste le delno 
plačala. Tako je dobila pri Smrečni-
kovi torbice v vrednosti 1900 din, pri 
Majeričevi tulce za klobuke, pri Pla
ninsku rolete itd. Poleg tega pa je tu
di sama dopuščala, da so se drugi pro
dajalci okoriščali s predmeti, katere je 
ona prodajala. 

Cerkvenik Nada je prav tako jemala 
denar iz blagajne, goljufala kupce s 
tem, da je sladkor, ko ga je merila; 
po nekaj dkg nasula poleg vrečice, 
kar ji je pri velikem prometu sladkor
ja v prosti prodaji naneslo velike vso
te odvisnega denarja. 

Uabjan Viktor je tudi jemal denar 
iz blagajne, prodajal predmete dražje, 
dajal soobtoženim iz svojega oddelka 
razne predmete ter jih tudi sam je 
mal od nekaterih, ne da bi iste pla
čal. 

Grupa, ki so jo tvorili Pavlic Jože, 
Jaklič Jože in Kavalar Sanda je de
lovala sporazumno. Tako je Pavlic 
večkrat dobil iz blagajne vsote od 
1000 do 2000 din ter jih delil z Jakli
čem. Pavlic je pridobil za sodelovanje 
blagajničarko Kavalarjevo ter potem 
z njeno pomočjo vzel večkrat denar 
tudi 1000 do 2000 din. Pavlic in Jaklič 
sta ponarej evala bloke, na kar so si 
skupno z blagajničarko prisvojeni de
nar razdelili. 

Za slična kazniva dejanja so odgo
varjali pred sodiščem še naslednji: 
Majerič Mina, Fležar Milka, Planinšek., 

Marijan, Repnik Mira, Travner Ana, j 
Habič Ida, Trupkovič Jelka, Knez 
Ivanka, Mastnak Slavica, Tušar Dora, 
Bavdek Olga in Zavec Leopoldina. 
Gornji so si prav tako prisvajali denar, 
prodajali blago dražje od prodajne ce
ne razen Majeričeve, protežirali goto
ve stranke in si izmenjavali predmete, I 
katere so prodajali. Učenki Mastna- j 
kovo in Knezovo so skoraj vsi obto- j 
ženi pošiljali med delovnim časom po 
malice, nekateri tudi po vino, za de
nar, ki so si ga dnevno prisvajali. 

Razprava nam je tudi pokazala ka
ko podlo so starejši navajali mladino 
na kazniva dejanja in jo pridobivali za 
sodelovanje. Prav tu nosijo starejši 
uslužbenci tudi veliko moralno krivi
co, o čemer je sodišče vodilo računa 
pri odmeri kazni. 

Ob dejstvu, da je toliko mladih pred 
sodiščem se tudi sprašujemo kako je 
tu mladinska organizacija delovala in 
zakaj ni tem svojim članom nudila 
več dobre politične vzgoje, kar je 
omogočilo, da je ta mladina padla pod 
vpliv socialistični trgovini sovražnih 
elementov. 

Pred sodiščem so bili vsi zelo za
krknjeni in v več slučajih trdovratno 
tajili tudi pri soočenju. Tako je bil po
sebno zakrknjen Habjan Viktor. Edi
no Knezova je vse priznala in jim pri 
soočenjih dokazala njihove laži. 

Sodišče je izreklo obtožencem, na
slednje kazni: 

Pečnik Jožefa, 4 leta odvzema pro
stosti s prisilnim delom. 

Pavlic Silva, 4 leta odvzema prosto
sti s prisilnim delom. 

Cerkvenik Nada, 5 let odvzema pro
stosti s prisilnim delom. 

Habjan Viktor, 3 leta 6 mescev o d 
vzema prostosti s prisilnim delom. 

Pavlic Jože, 6 let odvzema prostosti^ 
s prisilnim delom. 

Jaklič Jože, 4 leta 6 mescev odvze
ma prostosti s prisilnim delom. 

Kavalar Sanda, 5 let odvzema pro
stosti s prisilnim delom. 

Majerič Mina, 8 mescev odvzema 
prostosti, pogojno za dve leti. 

Fležar Milka, 1 leto in 2 mesca od
vzema prostosti s prisilnim delom. 

Planinšek Marijan, 1 leto in 6 mes; 
odvzema prostosti s prisilnim delom. 

Repnik Mira, 1 leto odvzema prosto- j 
sti s prisilnim delom. i 

Trupkovič Jelka, 1 leto odvzema pro
stosti s prisilnim delom. 

Mastnak Slava, 2 leti odvzema pro
stosti s prisilnim delom. 

Travner Ana, 1 leto in 6 mescev 
odvzema prostosti s prisilnim delom. 

Habič Ida, 1 leto odvzema prostosti 
s prisilnim delom. 

Knez Ivanka, 1 leto odvzema pro
stosti, pogojno za 3 leta. 

Tušar Dora, 3 mesce odvzema pro
stosti, pogojno za 1 leto. 

Bavdek Olga, 5 mescev odvzema pro
stosti, pogojno za 2 leti. 

Zavec Leopoldina, 6 mescev odvze
ma prostosti. 

Leteča brigada industrijskega obrata 
v S p . Hadinii 

Skoraj vsaka tovarna ima že svojo 
mladinsko brigado, vsak rudnik svoje 
mladinske številke, s katerimi mladina 
dokazuje, kaj vse se zmore, če se ho
če. Zakaj jo ne bi imeli še mi, so za
čeli misliti dobri mladinci in mladinke 
Lesno industrijskega obrata Sp. Hudi
nja. Mar naj bi bili mi res zadnji pri 
dokazovanju, da hočemo biti in da smo 
vredni nove Jugoslavije — nove Titove 
mladine? 

Ta njihova zamisel, da bi pomagali 
povsod, kjer je potreba, ni ostala samo 
v besedah, nego so jo prenesli v življe
nje. Ustvarili so svojo letečo brigado. 
Svojim predpostavljenim so poslali na
slednji dopis: 

»Na našem obratu se večkrat pripeti, 
da trenutno ni dovolj delavcev na raz
polago, kar povzroči neizvršenje po
stavljene naloge. Radi tega smo se mla
dinci in mladinke navedenega obrata 
organizirali v letečo brigado, ki bo 
imela nalogo popolniti vrste delavcev 
na tistem kraju, kjer bi bila nevarnost, 
da bi nastal zastoj v delu. Pri tem ne 
polagamo važnosti, ali se ta potreba 
pokaže podnevi ali ponoči, v nedeljo 
ali na praznik. 

Naročeno nam delo bomo izvrševali 
prostovoljno in disciplinirano, za kar 
odgovarja vsak posameznik, a za nas 
vse naš komandant tov. Zvonko. 

S to izjavo podpremo z vso voljo in 
vso ljubeznijo predkongresno tekmo
vanje Komunistične partije Jugoslavi
je. 

V borbo za prekoračenje petletnega 
plana!« 

Slede podpisi 17 mladincev in mla
dink, 17 najboljših, ki so pripravljeni, 
da vsak čas poleg svojega rednega in 
napornega dela, pomagajo pri delu, kjer 
je potreba največja, da delo ne bi za
stajalo in da plan ne bi bil izvršen. 

Slehernemu mladincu leteče brigade 
stoji pred očmi samo ena misel: Ne bo-
m.o delali samo kolikor moramo, am
pak kolikor moremo! Plan bomo pre
koračili! 

Uspehi prvih del leteče brigade so 
bili vidni. Govoril sem z mladinci in 
videl sem, da jim ni za hvalo, temveč 
imajo samo željo, da svojo obvezo čim 
prej in čim boljše izpolnijo. 

Na obratu je na žalost še nekaj mla
dincev in mladink, ki so nekako mrtvi 
in nimajo tistega zanosa in delovneg^^ 

poleta, ki krasi danes skoraj vsakega 
mladinca in mladinko naše domovine. 
Prepričan sem, da bodo skoraj uvideli 
svojo pomanjkljivost in se bodo pri
ključili mili j onim onih mladincev, ka
terih dela in mladostni delovni polet 
občuduje ves svet. 

Leteča brigada obrata Sp. Hudinja 
ima lahko prijetno zavest, da je del 
onih, ki ustvarjajo temelje za to, da bo 
Jugoslavija nekoč res cvetoči vrt. 

B. V. 

Ši'si plenum 
kovinarjev Celja 
Ob priliki zasedanja plenuma so celj

ski kovinarji pregledali dosedanje delo 
v zvezi v V. kongresom KPJ in pa za 
pripravo I. kongresa ESJ. 

Plenum Je ugotovil, da je sindikalna 
podružnica v tovarni emajlirane po
sode po občnem zboru organizacijsko 
močno napredovala. Plenum pozdravlja 
novo metodo podružnice, ki je sprožila 
misel o napovedi tekmovanja med 
mojstri posameznih oddelkov, kateri se 
že danes aktivno vključujejo v delo 
pododbora, sklicujejo proizvodne se
stanke po oddelkih in dajejo konkretne 
predloge za znižanje proizvodnih stroš
kov in za izboljšanje procesa dela. Za 
dosego še večjih uspehov je potrebno, 
da podružnica zahteva od uprave raz
drobitev plana na posamezne oddelke 
in delovna mesta. Podružnica je orga
nizirala po vseh oddelkih dobro pri
pravljena zborovanja, katera je zajela 
preko 1200 članov kolektiva. Najboljši 
aktivisti so tolmačili program Partije, 
delavstvo pa je diskutiralo na različna 
vprašanja, razpravljajo o klevetah in 
notah FLRJ poslanih vladama Romuni
je in Madžarske — obenem pa so poši
ljali iz zborovanj resolucije CK KPJ 
in Glavnemu odboru ESJ. 

Nadalje je plenum ugotovil razne 
napade sindikalne podružnice Žele
zarne Store, katera še ni mogla priti 
do konstruktivnega dela kot bi bilo že
leti. Razlogi nedelovanja so objektivne 
težave v podjetju samem, katere se od
ražajo na nezadostnem sodelovanju med 
upravo podjetja in sindikalno podruž
nico. Upravni odbor s predsednikom po
družnice pa ni iskal poti za odpravlja
nje vir sindikalnega dela, ter ni pri
stopil k utrjevanju sindikalne organi
zacije preko pododborov in sindikalnih 
grup, kateri so pogoj za uspešno delo 
organizacije. 

Sindikalno politično delo v podruž
nici Cinkarne ni zadovoljivo — na
sprotno pa delovni kolektiv beleži lepe 
uspehe pri znižanju proizvodnih stro
škov, pri odpravi plavkarjev in pa pri 
znižanju procenta bolanih. To nam po
trdi, da so v Cinkarni pogoji za sindi
kalno politično delo, zato je nujno, da 
upravni odbor podružnice pristopi k 
aktivnejšemu delovanju z pododbori in 
grupami. 

Nasprotno pa je plenum ugotovil, da 
je delavnost podružnice tovarne tehtnic 
po občnem zboru zelo popustila — med 
tem ko je prej bila ena od boljših po
družnic. Plenum je ugotovil vzrok v 
neaktivnosti upravnega odbora podruž
nice, ki bodo morali resnejše pristo
piti k izvajanju sklepov in direktiv. 

Plenum je tudi ugotovil, da se manj
šim sindikalnim podružnicam ni nudilo 
dovolj pomoči pri utrjevanju sindikal
nega dela, kakor se tudi ni polagalo 
pažnje na kadre v teh podružnicah. 

Na podlagi teh ugotovitev je plenum 
sprejel sklepe preko katerih bodo po
družnice pristopile k planskemu sindi
kalnemu delu, da bodo na ta način uspe
le doseči v socialističnem tekmovanju 
večje in trdnejše uspehe v bodočem 
delu sindikalne organizacije. 

Plenum se obvezuje, da bo vse obve
ze sprejete v čast I. kongresu ESJ 
častno izpolnil, ter s tem dokazal, da 
so vse dosedanje klevete in blatenje na
še partije in najvišjega državnega vod
stva neutemeljene in žaljive za nas vse, 
ter pozdravljamo in se popolnoma stri
njamo z notami vlade FLRJ Romuniji 
in Madžarski, s katerima imamo prija
teljske pogodbe. 

Plenum pozdravlja program KPJ in 
ga v celoti sprejema kot svoj program. 

Ob zaključku je plenum sprejel reso
lucijo, katera je bila poslana CKKPJ 
in Glavnemu odboru ESS. 

CK KPJ-
Beograd 

Delegati širšega plenuma kovinarskih 
podružnic Celja-mesta in okolice, zbra
ni na svojem zasedanju dne 1. septem
bra 1948 v Celju, z ogorčenjem in pro
testom zavračamo in odklanjamo kle-
vetniško gonjo nekaterih partijskih in 
državnih voditeljev držav ljudske de
mokracije proti našemu CK, naši Par
tiji in narodom Jugoslavije. — Pridru
žujemo se v celoti notam vlade FLRJ, 
poslanim Madžarski in Rumuniji. Ugo
tavljamo, da je vsa neresnična, klevet-
niška gonja proti resoluciji Informbi
ro j a daleč, daleč od marksistično-lenin-
skih načel in, da pod nobenim pogojem 
ni združljiva z moralo poštenih ljudi, 
najmanj pa komunistov. Naši noti jas
no kažeta pravilno pot naše Partije in 
naše vlade! 

Program naše Partije je naš pro
gram in od tega nas ne bo ničesar od
vrnilo. Vse sile bomo napeli, da v čim 
krajšem času dokažemo, da je resnica 
na naši strani in, da je pot, ki nam jo 
kaže CK edino pravilna in pelje do
sledno v socializem. 

Strnjeni okrog naše Partije, njenega 
vodstva na čelu s tov. Titom bomo od
ločno in brezkompromisno korakali po 
začrtani poti od uspeha do uspeha in 
do končne zmage! 

Širši plenum kovinarjev 
Celje mesta in okolice 
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V Sv. Juriju pri Celju je gradnja zadružnega 
doma nenadno oživela 

Gradnja zadružnih domov se ne more 
vzporediti z akcijami ki jih je izvrše
vala zgolj mladina. Veliko težje je bilo 
pri gradnji zadružnih domov s pred
pripravami. Glavna naloga vseh vaških 
aktivistov je zainteresirati ljudi, jim 
pravilno razložiti pomen gradnje in jih 
pritegniti k aktivnemu delu. S tem je 
led prebit in gradnja zadružnega doma 
bo nedvomno uspela. Vsekakor pa grad
nja ne bo napredovala, če se uprava sa
ma premalo zanima za gradnjo, kaj 
želo da bi zainteresirala druge. Vsem 
nam mora postati jasno, da gradnja za
družnega doma nima nalogo zgraditi le 
dom, temveč je njena velika naloga iz
ločiti in razkrinkati vse tiste elemente, 
ki nasprotujejo, kajti oni niso samo na
sprotniki gradnje, temveč so nasprot
niki v vseh pogledih napredka vasi. Ob
enem z gospodarsko nalogo smo dali 
gradnji domov tudi politično nalogo, 
kot ima politično nalogo odkup in raz-
me druge kmetijske akcije. 

Ponekod pa led, ki nas loči od uspe
ha le ni tako debel kot si mislimo. Po
nekod je pomanjkljiva organizacija de
la ali pa pomanjkanje političnega dela. 
Dober aktivist mora biti tudi dober 
psiholog in mora dobro poznati ljudi, 
£ katerimi dela. So ljudje, posebno pa 
še na naših vaseh, ki začnejo aktivno 
sodelovati, ko je na tem področju opa
ziti prve uspehe. Težko pa je take ljudi 
pritegniti, če sama uprava ne nudi do
volj vzglednega primera. Na vse na
čine so ponekod poizkusili. Prijeli so za 
razne oblike agitacije in dela. Ponekod 
je uspelo, drugod pa kakor izgleda, še 
niso našli prave poti. 

Kot ilustracija k temu nam lahko 
služi primer gradnje zadružnega doma 
v St. Juriju pri Celju. 

Ze decembra lanskega leta se je za
čela agitacija za gradnjo zadružnega 
doma in na masovnem sestanku so 
sklenili, da bodo zadružni dom posta
vili tudi v St. Juriju. Od kraja je bil 
posebno zadolžen za gradnjo tov. Stor. 
Vendar priprave za gradnjo niso pote
kale zadovoljivo, predvsem zaradi slabe 
organizacije. Šele v začetku maja so za
čeli kopati temelje, nakar pa so v sredi 
dela prenehali. Po krivdi uprave in ko
misije za pregled zemljišč so začeli ko
pati temelje v vlažnem terenu. Uprava 
se za nadaljni potek ni brigala, tov. 
Stor pa se je začel zanimati bolj za 
gradnjo doma v Vrbnem kot pa v St. 
Juriju. Problem gradnje je bil odslej le 
predmet diskusije po posameznih orga
nizacijah, dokler končno ni OF sklicala 
nov masovni sestanek, kjer so zame
njali staro upravo z novimi ljudmi, z 
željo, da bo nova uprava pokrenila 
gradnjo z otrpelosti. Tedaj pa se je za
čel led lomiti. Nova uprava je s pomoč
jo organizacij pritegnila ljudi. Formi
rali so devet delovnih brigad. Pol me
seca po postavitvi nove uprave so v 
začetku avgusta začeli res delati. Iz
brali so nov prostor, na vidnem mestu, 
kjer je doslej stala stara hiša, ki ni
kakor ni bila v ugled trgu. Začeli so 
podirati hišo in pripravljati material. 
Hišo so že podrli in izkopali temelje, ki 
bodo do 4. septembra zabetonirani. Po
leg tega so v tem času pripravili 60 ku-
bič.nih metrov kamenja, 7 ton cementa, 
42 kubičnih metrov gramoza. Samoini
ciativno so začeli zbirati opeko iz ruše
vin in drugod po trgu in tako zbrali 
15.000 komadov. Uprava jim je dodelila 
še 9.000 komadov opeke. Izvršili bodo 
samo še akcijo za les in material bo v 
glavnem pripravljen. 

Pri delu so se posebno dobro izkazale 
brigada Zveze borcev in brigada obrt
nikov. Dobra Je tudi brigada iz Nove 
vasi, medtem pa ko so brigade iz spod

njega trga in Kmetijske šole zelo malo 
prispevale. Pri tehničnem delu se je 
izkazal tovariš Kotajc, požrtvovalni so 
pa tudi Klajnšek Albin, Rauter Janez, 
Plauštajner Edo, Mackovšek Drago in 
Uršič. Med vozniki prednjači tov. Go-
leš, Kovačič Viktor pa je med prvimi 
sodeloval pri gradnji. H gradnji so takoj 
pristopili tudi zidarji Mlakar in Jesen-

' ko, katerima bodo pomagali tudi ostali 
zidarji iz okolice. 

Komandanti brigad so se tudi vsi do-
{ bro pokazali edino tov. Jadar iz Bez-
I govja se je izgovarjal, da komandant 
' noče biti, ker bi ga drugače napadli na-
i sprotni »elementi«. V resnici pa so v 
I njegovi vasi ljudje zainteresirani za 
I gradnjo. 
i Tako so v Št. Juriju prebili led in go-
i tovo bomo imeli tudi vidne uspehe pri 
i gradnji, posebno če bodo skrbeli za 
i pravilno organizacijo dela in pravilno 
'• tolmačenje o pomenu gradnje doma. 

Celjska Cinkarna napoveduje tekmovanje 
v čast I . kongresu ESJ 

Delovni kolektiv Cinkarne, ki je s 
svojim delom že dokazal svojo preda
nost Partiji in se odločno bori za izved
bo petletnega plana, kakor tudi za čim
prejšnji vstop v socializem, je sprejel te 
dni nove obveznosti. 

Predvsem so si postavili v nalogo u-
spešno izvedbo tekmovanja za V. kon
gres Komunistične partije Jugoslavije, 
katerega so na željo vseh delavcev in 
nameščencev podaljšali do 29. novem
bra. K uspešni izvedbi tekmovalnih ob
veznosti pripomorejo v prvi vrsti de
lovne brigade, katerih Je do sedaj v 
Cinkarni že 43. Brigade uporno tekm.u-
jejo med seboj in zboljšujejo delovno 

disciplino od meseca do meseca. V ju
liju so znižali odstotek neupravičenih 
izostankov od 0,91 odstotkov na 0,37 
odstotkov. 

Zavedajoč se velikega pomena I. kon
gresa Enotnih sindikatov Jugoslavije za 
delovno ljudstvo, ki si gradi sociaHstič-
no državo, so delavci poleg svojih do
sedanjih obveznosti napovedali tekmo
vanje vsem rudnikom in topilnicam 
cvetnih metalov v Jugoslaviji. Za to 
tekmovanje so sestavili posebne točke, 
po katerih bodo tekmovali z ostalimi 
kolektivi podobne stroke, na čast Prve-
m.u kongresu Enotnih sindikatov Jugo
slavije. 

Vsem rudnikom in topilnicam cvetnih metalov v Jugoslaviji 
Na čast Prvemu kongresu Enotnih sindikatov Jugoslavije napove

dujemo tekmovanje vsem rudnikom in topilnicam cvetnih metalov po 
naslednjih točkah: 

1. Kateri kolektiv bo najvišje prekoračil mesečni proizvodnji PlaJi 
za mesec september in oktober. 

2. Kateri kolektiv bo najbolj znižal proizvodnje stroške v mesecih 
septembru in oktobi<u. 

3. Kateri kolektiv bo najbolj znižal odstotek neupravičenih iz
ostankov. 

4. Kateri kolektiv bo izvršil največ prostovoljnih ur. 
5. V katerem kolektivu bodo zajeli ideološki in strokovni tečaji 

največ delavstva. 
Rezultat tekmovanja dostavijo delovni kolektivi, ki sprejmejo tek

movanje, Glavnemu odboru Enotnih sindikatov Jugoslavije do dne 
5. novembra 1948. 

Vse sile za petletni plan! 
Delavci in nameščenci CinKarnfe v Celju 

Tekmujmo za čim večji uspeh tedna čistoče 
Na vsakem koraku nas opominjajo 

lični plakati na teden čistoče, ki se bo 
vršil od 5. do 11. septembra. Po drugi 
strani pa nas tudi ob vsakem koraku 
opominjajo razni razlogi, kot je to 
nečistoča, nered in zanemarjenost, da' 
je teden čistoče temeljito potreben. 
Ze nekaj tednov čistoče smo imeli in 
vedno so se v tem tednu dolžnosti izr-
polnjevale le površno. Ni rečeno, da 
mora v tednu čistoče biti res vse čisto, 
potem pa bi zopet šlo vse rakovo pot. 
To bi izgledalo tako, kot če bi pometli 
izpred hiše smeti na dvorišče, dokler 
je na cesti kaka parada, potem pa bi 
smeti vrgli zopet nazaj na cesto. Cisto 
drugo nalogo ima teden čistoče. Nje
gova naloga je za vedno opozoriti ljudi 
k čistoči, ki je vir zdravja. Polet v tem 
tednu ne sme nikakor pasti, temveč 
naj nam bo šola, katere nauke bomo 
vedno uporabljali. 

Kot vse ostale akcije, mora teden či
stoče postati naloga najširših množic. 
Od posameznika pa do kolektivov se 
mora zrcaliti volja in ljubezen za či
stočo. Vsak posameznik naj bo v last
nem in skupnem interesi? aktivist in 
propagator čistoče. V tednu čistoče naj 
nas vodi plemenito tekmovanje. 

Kaj bomo torej uredili v tednu či
stoče? Kmečki predeli, vasi in posa
mezne kmetije bodo uredile vodnjake, 
greznice in gnojišča. V tovarnah bodo 

higienski odseki skrbeli za ureditev in 
očiščenje delovnih prostorov, skladišč 
in dvorišč. Po mestih pa bodo tekmo
vali v čiščenju cest, dvorišč, nasadov, 
pločnikov in hiš. Lepo in koristno bi 
bilo, da vsi javni prostori in sprehaja
lišča dobe košare za odpadke. Tudi 
ureditev več javnih stranišč bi bila 
priporočljiva. 

Odbor za teden čistoče bo po svoji 
možnosti skrbel za dobavo cementa, 
ki je potreben za popravljanje vodnja
kov, gnojnih jam itd. Za beljenje sta
novanj in fasad bo okrajni odbor Rde
čega križa na Trgu mučenikov delil 
nabavnice za gašeno apno. 

V tednu čistoče bodo pregledani vsi 
lokali z živilskimi predmeti, vse 
menze, internati, javna stranišča itd. 
Zasteničena stanovanja, ki se čistijo 
že od pomladi, se bodo tudi v bodoče 
razkuževala. Gasilci pa bodo polagali 
strup proti podganam in polivali ulice' 
z vodo, ter jih na ta način čistili. 

Teden čistoče naj bo verna slika srč
ne kulture našega naroda, vsak posa
meznik pa si bo v tem tednu pri lju
deh ustvaril sliko, ki jo je vreden. Na 
splošno pa naj bo teden čistoče skrb 
za ljudsko zdravje, zato se koristimo s 
tozadevnimi predavanji. Čistoča je pol 
zdravja — pravi pregovor. — Petletni 
plan pa zahteva zdrave ljudi — nam 
narekuje naša ljubezen do socialistične 
domovine. 

K U L T U R A I N P R O S V E T A 
o uspehu mladinskih kulturnih revij 

v okraju Celfe-okolica 
Brez dvoma lahko trdimo, da sta 

mladinski kulturni reviji v Žalcu ter 
Vojniku pokazali svoj uspeh. Zaintere
sirali sta široko maso mladincev iz 
obeh sektorjev, kar je razvidno iz v i 
soke številčne udeležbe. 

Ugotovitev, da je mladinski reviji v 
Žalcu prisostvovalo od 800 do 1000 
mladincev, nam jasno kaže, da se mla
dina zanima za svoje prireditve in da 
tudi na kulturno prosvetnem polju ak
tivno sodeluje. 

Dejali smo, da bodo revije ocenile 
dosedanje delo mladinskih aktivov, 
nam pa pokazale uspehe in obenem 
pomanjkljivosti. To se je zgodilo. Po
glejmo najprej organizacijsko pripravo 
obeh revij. Popolnoma resnično je, da 
je bil čas priprave prekratek in da je 
bilo treba napeti vse sile, da se revije 
uspešno izdelajo. V tej hitri pripravi 
so odigrale organizacijske sposobnosti 
posameznikov precej vidno vlogo. Lah
ko smo ocenili agilnost mladih organi
zatorjev, spoznali pa tudi nekatere 

j mladince, ki jim je delo v njihovi or
ganizaciji kaj malo mar. To bo brez 
dvoma velikega pomena pri izbiri kan
didatov za naše mladinske funkcio
narje ob priliki bližajočih se volitev. 

Poleg tega so nam revije pokazale 
odnos članov ostalih naših frontnih or
ganizacij do mladine. Ta odnos se je 
pokazal predvsem v centrih, kjer so se 
vršile glavne priprave. Ne bo odveč, če 
pripomnimo, da je bila mladina Vojni-
škega aktiva pri svojem organizacij
skem delu, kakor tudi tehničnih pripra
vah popolnoma osamljena. Zaradi tega 
so bile priprave za njo mnogo težje 
breme kot v Žalcu, kjer so aktivno so
delovali tudi starejši. 

Ce še temu dodamo, da je zaradi sla
be mreže inštruktorjev okrajnega od
bora LMS v Vojniškem sektorju bil 
stik z aktivi mnogo težji, lahko trdimo, 
da so mladinci Vojniškega aktiva po 
svoji agilnosti prekosili Žalski aktiv, 
kateremu so nudili člani O F in A F Z 
vso pomoč ter je predvsem njihova za
sluga, da je preskrba mladincev ter 
mladinsko rajanje dobro uspelo. 

Razstava in kulturni program nam 
zgovorno pričata o delu naših mladin
skih aktivov. Kdo je sodeloval? Aktivi, 
ki nekaj delajo. Ne moremo reči, da je 
zgolj slučajnost, da so nekateri aktivi 
dobili nagrade. Saj so ti aktivi tudi ne
kaj pokazali. Res je, da nekatere točke 
niso bile na dovoljni kulturni višini. Vi
dimo pa tudi, da je mnogim nastopa
jočim aktivom manjkalo strokovne po
moči ter da so vadili sami brez pravega 
vodstva. S tem so pokazali voljo do de
la, nasprotno tistim, ki že tri leta ča
kajo na režiserja ali pevovodjo. 

V žalskem sektorju se je po svoji 
agilnosti vsekakor odlikoval akfiv Li-
boje, prav tako Sv. Peter, Griže in tudi 
Novo Celje, dočim je kvalitetno dosegla 
najboljši uspeh žalska gledališka dru
žina. Na reviji v Vojniku je zelo dobro 
zapel vajeniški pevski zbor Štore. Po 
svoji agilnosti pa sta se odlikovala ak
tiva Dobrna in Vojnik. 

Upravičeno lahko kritiziramo neka
tere aktive, kateri kljub vsem pogojem, 
ki jih imajo, pri mladinski reviji niso 
sodelovali. V veliki meri je krivo tega 
njihovo oportunistično vodstvo, ki vz-
trepeče pred vsakim delom. Nujno je, 
da bodoče volitve pometejo s takimi 
»funkcionarji«, na njihova mesta pa 
pridejo mladi komunistični organiza
torji. 

Kakor nikoli poprej smo imeli prav 
ob tej reviji priliko ugotoviti veliko po
manjkljivost: kulturno prosvetno delo 
ni trajna oblika dela v mladinski orga
nizaciji. Aktivi se na tem polju udej-
stvujejo preveč sezonsko, premalo traj
no in načrtno. Zaradi tega trpi kvalite
ta. Sledi nujnost, da takoj pristopimo 
k ustanavljanju trajnih mladinskih 
kulturno umetniških društev in jim za
gotovimo primerno strokovno vodstvo. 
Obenem pa je potrebno posvetiti veš 
pažnje posameznikom, njihovi izobrazbi 
in ideološki vzgoji. Prav na tem bomp 
morali vztrajno in metodično delati, ker 
potem lahko pričakujemo, da bodo na
še bodoče mladinske revije dosegi« 
boljši kakovostni uspeh. Mi— 

Obišcimo iesiival okraja Celje-okolica 
v Senipavlu 

Priprave za okrajni festival v Šent-
pavlu so v polnem teku. Gledališke 
družine in pevski zbori se pripravlja
jo za tekmovanje. Sindikalne podruž
nice raznih obratov pa imajo že načrte 
za okusno razstavo svojih izdelkov. 

Okraj bo na festivalu pokazal svoj 
kulturni in gospodarski razvoj. Raz
stava bo nudila posestnikom vpogled 
v delo naših industrijskih podjetij, ki' 
bodo nazorno prikazala, kaj izdelujejo 
in kako raste njihova kapaciteta. Na
ravno bodo tu prikazani naši rudniki, 
tovarne pa bodo delno na razstavi sa
mi prikazale izdelavo svojih proizvo
dov. Tu bo tudi kmet videl stroje in 
traktorje, ki mu vedno bolj lajšajo 
njegovo delo, in sredstva, ki mu zbolj
šujejo pridelke in jih varujejo pred 
škodljivci. Razstava bo zato poučna za 
vsakogar. Otvorjena bo dne 11. t. m. 
ob 8. uri zjutraj, da si jo šole že pred 
festivalom lahko ogledajo. 

Na predvečer bodo oznanjali kultur-
nb prireditev kresovi. Zgali jih bodo 
člani Zveze borcev, ki se bodo napo
tili v kraje svojega partizanstva. V 
Sentpavlu pa bodo že na predvečer 

prireditve. Šahovski sekciji St. Peter 
in Šentpavel bosta prikazali živ šah, 
mladinska igralska družina iz Petrovč 
bo uprizorila igro »Matiček se ženi«, 
ljudski umetniki pa bodo izvajali glas-
hene in pevske točke. 

12. septembra bo ob 9. uri kulturna 
prireditev, ki bo s prizori iz »Celjskih 
grofov«, »Matije Gubca«, »Hlapca Jer
neja«, »Volkodlakov«, »Talcev« in 
»Raztrgancev« prikazala borbe naše
ga ljudstva za socializem. Mladinski, 
moški in mešani pevski zbori bodo do
polnjevali to prikazano pot iz fevda
lizma v socializem. 

Fćštival bo prikazal nujno povezavo 
delavca in kmeta, v glavnem pa bo 
posvečen kmečkemu razvoju. Zato se 
bo popoldansko ljudsko rajanje pričelo 
s proglasitvijo kmetskih udarnikov. 

Pomen okrajnega festivala je zlasti 
v tem, da se prikaže našemu ljudstvu 
napredek kulture in gospodarstva _v 
tej kratki dobi naše poti v socializem 
in da se bo naše ljudstvo seznanilo z 
vsem, kar se prideluje in izdeluje v 
okraju. 

za naše podeželje 

v gozdovih so še neizkoriščeni zakladi 
Bivši lesni trgovci so vcepili naše

mu gozdnemu posestniku prepričanje, 
da je gozd skladišče in vir hlodov raz
nih vrst lesa, smreke, jelke, hrasta, 
bukve, javorja, bora itd. 

Naši gozdni strokovnjaki pa trdijo 
popolnoma drugače. Res je v gozdu naj
večje bogastvo v obliki debel, ki jih 
preprosto sekam in izvažam, res je pa 
tudi, da se je dosedaj uničilo že ne
šteto milijonov, ker niso vedeli, da je 
vejevje smreke, jelke in bora prav ta
ko važno za pridobivanje smrekovih, 
borovih in drugih olj, ki so v inozem
stvu zelo iskana in tudi drago plačana. 

Pridobivanje smrečja je silno prepro
sto. Po vsaki sečnji se navadno tako 
vejevje zmeče na kup in tam pusti. 
Sedaj pa to vejevje (močne veje je 
treba osekati, tako, da dobimo vejice, 
ki so debele za dober palec) naložimo 
na voz in peljemo v vas, kjer je desti
lacija. Kilogram teh vej stane 60 par. 
Sedaj lahko vsak izračuna, koliko tega 
vejevja zgnije v gozdu in koliko bi 
lahko za to dobili denarja. 

Marsikdo bo rekel, da je lahko reči: 
»Pelji v vas, kjer je destilacija!« De
stilacij pa je v vsej Sloveniji komaj 8. 
No in prav tukaj je tista zapreka, da 
še do danes ne izkoriščamo smrečja 
množično. Ni destilacij. Destilacij pa 
zato ni, ker ni bilo v stari Jugoslaviji 
koristno za kapitaliste, da bi jih gra
dili! Danes jih pa zato ni, ker naši 
zadružniki ne vedo, kaj to pomeni za 
člane zadruge. Taka destilacija je sil
no preprosta in si jo lahko zgradi vsa
ka kmetijska zadruga, če so tam za to 

dani pogoji t. j . če so smrekovi, jelovi 
ali borovi gozdovi v okolišu. 

Za tako destilacijo je treba železnega 
kotla, kačaste cevi, manjšega bakre
nega kotla in še nekaterih malih na
prav pri kotlu. Dalje je potrebna moč
na slamoreznica in prostor kakih 5X 
5 m, kamor se vse to da. Pogoj pa je 
poleg dovolj vode, kajti taka naprava 
za destiliranje porabi dnevno kakih 
20001 vode. Najbolje je, da je voda 
tekoča, ker potem lahko napravimo, 
da nam žene voda tudi slamoreznico. 

Pripeljane veje zopet osekamo, da 
dobimo še tanjše vejice, te pa na tej 
slamoreznici zrežemo in to v kotlu pre-
kuhavamo in destiliramo. Pri tej desti
laciji nam ne ostane nič odpadkov, ker 
odsekane veje in prekuhano igličevje 
porabimo za kurjavo kotla. Pripomi
njamo, da na ta način destiliramo tudi 
smrekove in jelove storže, ki nam dajo 
pri 100 kg (če so sveži) kar 20 kg ter-
pentinovega olja. Pri destilaciji igli-
čevja pa dobimo samo nekaj kg dra
gocenega olja. Smrekovo, jelkovo in 
borovo olje rabijo za zdravila in diša
ve, terpentinovo olje pa za pridobiva
nje terpentina, ki je potreben za milo 
in sto drugih različnih stvari. Pleskarji 
ga danes še zelo pogrešajo. 

Vejevje iglavcev je samo ena prido
bitna panoga v gozdarstvu. Druga važ
na panoga je smolarjenje, o katerem 
se zdaj že mnogo čuje. Smolarijo pa še 
zelo malo. To je zato, ker zadruge še 
niso organizirale tega dela in tudi ne 
vedo, da za smolarjenje ni treba mo
ških moči, temveč da ga lahko oprav-. 

Ija vsako kmečko dekle, ki opravi dvo-
ali trodnevni smolarski tečaj. Pravijo 
tudi, da se v zadružnih gozdovih smo
larjenje ne izplača, ker je borovje 
raztreseno med drugimi drevesi To 
je večji del res. Pozabljajo pa drugo, 
namreč to, da se ne smolari le na boru, 
temveč tudi na smreki in jelki, ker je 
ta smola prav toliko vredna, le da tu 
ne smemo drevja zarezovati, temveč 
smolo samo stržemo s površine debla. 
Ce združimo v eni osebi smolarjenje 
na boru in smreki, da to že prav do
ber zaslužek. V hribovitih predelih je 
doma mecesen, ki daje izredno drago

ceno mecesnovo smolo. To dobimo z 
vrtanjem debel. Rabijo jo za razna 
precizna dela v kemični industriji. — 
Ako združimo smolarjenje z nabira
njem gozdnih zdravilnih zelišč, ki jih 
je po naših gozdovih nešteto, bo dana 
možnost vsaki zadrugi, da bo imela 
stalno osebo, ki bo opravljala te posle 
v naših lepih in bogatih gozdovih. Po 
naših vasoh pa se bo našlo mnogo mla
dine, posebno ženske, ki bo imela ve
selje do tega dela, ter bo potrebovala 
samo strokovnega pouka, ki ga bo do
bila v različnih kratkih strokovnih te
čajih. 

Zbirajmo sadne peške! 
Kakor na vseh poljih gospodarstva, 

tako moramo tudi pri sadjarstvu izpol
niti plan. Ena izmed važnih nalog pri 
dviganju našega sadjarstva je brez-
dvomno zdravo seme. iz katerega se v 
posebnih vzgajališčih vzgajajo mladi
ke, cepiče itd. Ker le iz zdravega seme
na lahko zraste zdrava rastlina, je po
trebno zbirati le zdrave pečke, od ka
terih bodo strokovnjaki vzgojili mlada 
drevesca in tako preskrbeli potrošni
kom zdrava drevesca za posaditev. Na
loga vseh sadjarjev je torej, da poskr
bijo za to seme in zbirajo sadne pečke, 
kjer koli je letos sadje obrodilo. 

Pri zbiranju pridejo v poštev tiste 
sorte jabolk in hrušk, ki imajo dobro 
razvite pečke. Od jabolk so na primer 
najboljša: zlata parmena, ontario, ana
nas, lepocvetka-bellefleur, baumanova, 

kokosova oranža, šampanjska reneta, 
bojkovo jabolko, rdeči ščetinec, carje-
vič, gdanski robač, šarlamovski tafelček 
in druge. Od hrušk pa: viljamovka, 
kleržo, avranška, angulemka. gelertov-
ka, boskovka in druge. 

Seme je treba zbirati od svežega, po
polnoma zrelega sadja. Zbiramo jih lah
ko tudi v neprevretih tropinah. Naj
boljše seme pa je od zdravih in rodo
vitnih dreves, ki niso ne prestara in ne 
premlada. 

Najlaže se izbira tako. da tropine 
presejemo na situ ali pa izpiramo z vo
do. 

Sedaj je že čas za zbiranje semen, za
to pohitimo. Vsako dobro seme pomeni 
dobro sadno drevo in s tem važen ko
rak naprej v našem kmetijstvu. 

Redno priznavanje bikov 
Redno priznavanje bikov je zelo važ

na naloga, ki jo moramo letno brez od
lašanja izpolniti. Od dobrih plemenskih 
bikov je odvisno izboljšanje živinoreje, 
ki je z minulo vojno pri nas zelo padla.'' 

Ne samo v interesu države, temveč tu
di posameznikov naj bo dobra izbira 
plemenskih bikov, saj vendar ni kme
ta, ki ne vidi rad v svojem hlevu le
pe in koristne živine. Razne druge, v 

! tem pogledu napredne države, kakor na 
primer Sovjetska zveza, že dolgo de
lajo na tem polju, skušajo živinorejo 
čim višje dvigniti in imajo pri tem za
vidljive uspehe. Zato je v interesu kme
tov samih, predvsem pa v pogledu dvi
ga našega kmetijstva, da se o prizna
vanju plemenskih bikov vodi računa. 

V okrajih Celje-mesto in Celje-oko
lica bo izvršeno redno priznavanje (li-
cenciranje) bikov za leto 1948. K temu 
priznavanju morajo lastniki, oziroma 
oskrbniki nad 12 mesecev starih bikov, 
prignati svoje živali na odrejena me
sta in to ob določeni uri. S seboj mora
jo prinesti rodovniške izvlečke, pripust-
nice in skočne zapiske o prignanih ži
valih. Bike morajo prej očistiti in spod-
rezati parklje. 

* * * 
Priznavanje bikov se bo vršilo: 
V petek 3. septembra: 
v Laškem ob 8. uri. v St. Lenartu nad 

Laškim ob 12. uri in v Jurkloštru ob 18. 
V soboto, 4. septembra: 
v Dob j u ob 8. uri, v Planini pri Sev

nici ob 11. uri, v Lesičnem ob 15. uri in 
v Kozjem ob 17. uri. 

V ponedeljek, 6. septembra: 
v Sv. Juriju pri Celju ob 6. uri, v 

Slivnici pri Celju ob 13. uri, v Zusmu 
pa ob 16. uri. 

V sredo, 8. septembra: 
v Žalcu ob 8. uri, v Groblju ob 11., 

in v Kaplji ob 16. uri. 
V četrtek, 9. septembra: 
v Braslovčah ob 8. uri, v Velenju ob 

13. uri in v Dobrni ob 16. uri. 
V petek. 10. septembra: 
v Vitanju ob 8. uri, v Vojniku ob 13. 

uri in v Celju ob 17. uri. 
Živinorejci! Zavedajte se važnosti pri

znavanja. Saj dober plemen jak pomeni 
polovico uspeha v živinoreji. V na
sprotnem primeru, če kdo ne bo prignal 
k priznavanju svojega bika, bo strogo 
kaznovan po uredbi Vlade LRS. 
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O D E O K 
Mes^ne^a Ijudskeiga odbora o v^zdrzev^anju 

čistoče na ic:;.vn H ces^alî  ulic^li^ trgih 
in nasadili 

L člen 
Prepovedano je vsako poškodovanje 

in onesnaženje javnih cest, ulic, trgov 
in nasadov. Za onesnaženje se smatra 
zlasti izlivanje vsake vode in smrdlji
vih tekočin, kakor tudi pljuvanje, pi
sanje ter risanje po zidovih, odlaganje 
smeti in odpadkov vsake vrste, krm
ljenje konj na cesti in podobno. 

Lepljenje lepakov je dopustno na za 
to določenih mestih. Nedopustno je 
metati na javna mesta papir, kostanj 
in kostanjeve luščine, olupke sadja, 
odpadke jedil in slično. Ti predmeti se 
morajo odlagati v za to določene, na 
javnih mestih postavljene posode. 

2. člen 
Pločnike in' hodnike mora snažiti in 

škropiti lastnik, upravnik, oskrbnik, 
hišnik ali najemnik hiše, stavbišča 
ali vsakega drugega zemljišča ob vsej 
dolžini zadevnega posestva v kolikor 
ne bi Mestni ljudski odbor prevzel teh 
obveznosti odnosno ne bi odredil dru
gačnega čiščenja. 

Način in čas snaženja in škropljenja 
odreja Mestni ljudski odbor, in sicer 
tako, da ne ograža niti zdravstva, niti 
ne nadleguje prebivalstva. 

3. člen 
Kdor pri nakladanju, izkladanju, 

odvažanju ali prenašanju blaga ali 
materiala n. pr^ premoga, apna itd. 
onesnaži v 2. čfenu navedena javna 
mesta, jih mora takoj očistiti, ker bi 
se sicer snaženje odredilo na stroške 
povzročitelja onesnaženja. 

4 . člen 
Prepovedano je na javnih cestah in 

ulicah, na vratih, oknih in balkonih 
ob javni cesti razobešati perilo, pre-
zračevati in iztepati posteljno opravo, 
preproge in podobno. 

5. člen 
Gnojne jame in greznice morajo biti 

dobro pokrite. Praznjenje in čiščenje | 
greznic in stranišč ter odvažanje nji
hove vsebine, kakor tudi odpeljavanje 
drugih smrdljivih predmetov je do
voljeno v času od 22. do 5. ure ponoči. 

Črpanje in odvažanje gori navedenih 
predmetov s pnevmatičnimi predmeti 
in hermetično zaprtimi posodami na 
posebnih vozovih je dopustno tudi iz
ven navedenega časa. 

Fekalije in gnoj se morajo prevaža
ti tako, da je vsako onesnaženje cest 
in širjenje smradu izključeno. 

6. člen 
Smeti in drugi odpadki naj se po 

možnosti upepelijo in upepeljeni odlo
žijo v jamo za smeti, ki se mora iz
prazniti, čim je tako napolnjena, da se 
ne da več dobro pokriti. 

7. člen 
Odlaganje snega, smeti in vsakega 

drugega materiala je dovoljeno samo 
na odrejenih prostorih. 

Prepovedano je metati smeti, odpad
ke in druge predmete v javne vode. 

8. člen 
V zimskem času mora lastnik, uprav

nik, oskrbnik, hišnik ali najemnik hiše, 
stavbišč ali drugih zemljišč ob cesti 
skidati sneg iz hodnika ob vsej nje
govi dolžini. Ob poledici se mora takoj 
posuti hodnik s peskom ali pepelom 
ali žaganjem. Ce zapade sneg ali se 
napravi poledica ponoči, se mora iz
vesti snaženje in posipanje vsaj do 7. 
ure zjutraj. 

Mestni ljudski odbor sme po brez-
uspelem opominu dati izvršiti opušče
no ali slabo opravljeno delo na stro
ške odgovorne osebe. 

9. člen 
Pri snaženju oken visokih pritličij 

in gorenjih nadstropij, morajo biti 
snažilci na primeren način zavarovani 
zoper padec. 

10. člen 
Izložbena okna vseh trgovskih loka

lov morajo biti vedno snažna. Prav ta
ko se morajo vzdrževati v dobrem in 
čistem stanju ulične in hišne tablice j 
ter orientacijski znaki. 

11. člen 
V nobenem prostoru stanovanjskih 

zgradb se ne smejo držati perutnina, 
zajci in prašiči. 

Prepovedano je puščati perutnino in 
pse na javne nasade. Prav tako je pre
povedana hoja po javnih nasadih, tr
ganje cvetlic, lomljenje drevja in vsa
ko drugo poškodovanje nasadov. 

12. člen 
Prekrške predpisov tega odloka kaz

nuje Mestni ljudski odbor z globo do 
3000 din ali s prisilnim delom brez od
vzema prostosti do dveh mesecev. Ob 
neplačilu denarne kazni v določenem 
roku se ta spremeni v kazen prisilne
ga dela brez odvzema prostosti raču
najoč 50 din za 1 dan prisilnega dela. 
Ob manjši denarni kazni pa se odredi 
najmanj pol dneva prisilnega dela. 
Denarne kazni se stekajo v korist fon
da za socialno skrbstvo pri Mestnem 
ljudskem odboru. Prekrški predpisov 
tega odloka zastarajo' v 6 mesecih. 

13. člen 
Izvršilni odbor MLO Celje se po

oblašča, da izdaja v okviru tega odloka 
potrebne dopolnilne ali spreminjevalne 
predpise. 

14. člen 
Ta odlok začne veljati od dneva ob 

jave na uradnih deskah MLO Celje. 
Tajnik F*redsednik 

Prostovoljno gasilno društvo 
Celje-mesto 

VABILO 
Prostovoljno gasilno društvo Celje-

mesto priredi v nedeljo dne 9. septem
bra 1948 hitrostne tekme v Mestnem 
parku na katere Vas vljudno vabimo. 
Tekmovalo se bo v štirih kategorijah 
in to: 

400 litrov, 600 litrov, 800 litrov in 
preko 1000 litrov. Za vsako kategorijo 
je določena enaka dolžina tlačnih cevi, 
to je: 100 metrov C cevi brez razdelil
nika in en ročnik, število sesalnih cevi 
bo določeno na licu mesta, C cevi so pa 
dane poljubno na razpolago v kolobar
jih ali pa na navijaku. 

Nagrade so pa za vsako kategorijo. 
Prvo mesto zastavica, drugo mesto pa 
pohvala (diploma). 

Razpored za dan tekmovanja: 
Ob 8. zjutraj zbirališče na Trgu svo

bode. 
Ob 9 zjutraj hitrostno tekmovanje v 

Mestnem parku. 
Z udeležbo pri tekmovanju boste po-

kazali zanimanje za naše gasilstvo. 

OBVESTILO! 
KUD »France Prešeren« — celjsko 

pevsko društvo, obvešča, da so se pri
čele redne pevske vaje in sicer ob tor
kih in petkih ob 8 uri zvečer v prosto
rih glasbene šole, II. nadstropje. 

Vabljeni tudi novi pevci! Odbor 

OBVESTILO 
Obveščamo vse delodajalce, da vse 

one učence v gospodarstvu, ki se še 
niso vpisali v dneh 1. in 2. t. m. v stro
kovno šolo, da je naknaden vpis v šolo 
do 5. septembra 1948. 

Kdor svojega učenca ne bo do tega 
časa pravilno vpisal v strokovno šolo, 
bo kaznovan po 5. tč. 13. čl. Zakona o 
učencih v gospodarstvu. 

Vpisovanje se vrši od 8 do 12 in od 
15 do 18 ure v mestni osnovni šoli pri 
tov. Macarolu. 

Poverjeništvo za delo 
MLO Celje 

Dežurna služba 
5. septembra: dr. Bitenc Maks, Celje, 
Ljubljanska cesta 8. 

V Poročila sta se v Laškem V 
Kirn Vladislav in Mastnak Fanika. — 
Obilo sreče! 

KINO LAŠKO 
Sovjetski pravljični film: 

Konjiček grbavček 
v soboto ob 20,30, nedelja ob 17,30 in 

v ponedeljek ob 16,30. 

FIZKULTURA IN SPORT 
O P R V E N S T V E N E M N O G O M E T N E M 

T E K M O V A N J U 1 Q 4 S ' 4 Q 
v nedeljo dne 15. avgusta se je vršil 

v Celju sestanek delegatov nogometnih 
društev celjskega poverjeništva, na ka
terem se je razpravljalo o prvenstve
nem nogometnem tekmovanju za leto 
1948-49. 

K tekmovanju se je prijavilo 18 dru
štev. — Tekmovanje se bo vršilo v dveh 
skupinah in sicer: 

a) celjski 
b) zasavski. 
V celjsko skupino spadajo društva: 

j Kladivar I. — Celje, Edinstvo — Roga

ška Slatina, Konus — Konjice, Kovinar 
— Store, Borut — Goto vije, Žalec, 
Šmartno ob Paki, Usnjar — Šoštanj, 
Velenje in Ljubno. 

V zasavsko skupino spadajo: Prole-
tarec I. — Zagorje, Rudar I. — Trbov
lje, Hrastnik, Bratstvo — Hrastnik, 
Cankar — Sevnica, Krško. Razlag — 
Brežice in Dobova. 

Tekmovanje se bo pričelo 29. avgusta. 
Za jesenski del tekmovanja so bili iz

žrebani naslednji pari: 

Igra se na igrišču prvoimenovanega. 
V finale se bosta plasirala 1. in 2. iz 

vsake skupine. Ta štiri društva bodo 
nato igrala med seboj na točke za pr
vaka. Moštva — ligašev, v kolikor bi se 
plasirala na 1. in 2. mesto za finalno 
tekmovanje ne pridejo v poštev. 

Društva gostujejo vsako na svoje 
stroške. 

Društvo, ki na prvenstveni tekmi ne 
bo nastopilo, bo moralo nasprotniku po
vrniti vse efektivne stroške. 

Ligaška moštva smejo nastopiti le z 
onimi člani, ki ne sodelujejo v ligi. 

Poverjeništvo za nogomet v Celju 

Velika zmaga ,,Zagreba" nad Kladivarjem 
v nedeljo se je pred približno 4,000 

gledalci odigrala na Glaziji prijatelj
ska medrepubliška nogometna tekma 
med B reprezentanco Zagreba in do
mačim Kladivarjem, ki je nastopil brez 
Polutnika, Caterja in Mauerja. Gostje 
so zmagali z rezultatom 5 : 0 (2 :0 ) . 

Visokega poraza Je kriva predvsem 
krilska vrsta Kladi var j a, kjer je po
vsem zadovoljil edinole srednji krilec 
Dobrajc, ki je bil obenem najboljši 
mož na polju. Stranska krilca sta bila 
v tej tekmi izredno slaba in zelo ne
točna v podajanju. Ožja obramba je 
bila nesigurna, zaradi česar je bil Do
brajc prisiljen, da se je umaknil po
vsem v obrambo, kjer je formalno 
igral tretjega branilca. Zaradi tega je 
bil Kladivar j ev napad skoraj popolno
ma izoliran in navezan v glavnem le 
na žoge, ki si jih je priboril sam. Ve
liko napako je napravila krilska vrsta 
tudi v tem, da je stalno puščala pre
velik neobvladan prostor med seboj in 
napadom, kar so nasprotni krilci zelo 
spretno izkoristili. Napad Kladivarja 
je bil neefekten in je zamudil mnogo 
zrelih prilik, kar velja predvsem za 
Belcerja, ki je s svojo neresnostjo na
pravil zelo neugoden vtis. 

V celoti je bila igra mlačna in brez 
borbenosti, ki smo jo pogrešali pred
vsem pri Kladivarju, kar nas je izne
nadilo, ker je vendar borbenost bila 
vedno ena izmed glavnih vrlin našega 
predstavnika. 

Sodil je tov. Janežič iz Ljubljane z 
mnogimi napakami. 

V predtekmi je moštvo Kladivarja I, 

premagalo v pokalni tekmi enajstorico 
»Usnjar« iz Šoštanja z rezultatom 
6 : 0 . U. J. 

T E Z K O A T L E T S K A S E K C I J A 
S S D Kladivarja ima redne treninge 
vsak ponedeljek in četrtek ob 7 zvečer 
v telovadnici okoliške šole. Vabimo vse, 
prav tako tudi mladince, ki imajo res
no voljo in veselje do boksa in roko-
borbe, da se vključijo v sekcijo. 

Referent 

O D B O J K A Š I ! 
Vabim odbojkaše vseh celjskih fiz-

kulturnih grup da se udeležujejo red
nih Kladivarjevih odboj čnih treningov, 
ki so vsak ponedeljek, sredo in petek 
od 5 popoldne naprej v Mestnem par
ku. 

Naprošam vse grupne referente naj 
pošljejo svoje odbojkaše, ki imajo voljo 
in veselje do te lepe igre, na te redne 
Kladi var j eve treninge, da dobimo tako 
reprezentančno in ostala moštva, ki bo
do dostojno zastopala Kladivarja. 

Načelnik sekcije 

Mladinski 
okrožni iesiival 
v Ljudskem gledališču 

4. septembra zvečer: 
Glegališka družina iz Mozirja: Jele 

»Uroki«. 
Gledališka družina iz Žalca: Roš: 

»Največ sveta otrokom sliši slave«. 
Pionirski orkester iz Rogaške Sla

tine (5 nastopov). 
Pionirski orkester iz Rogaške Sla

tine (7 nastopov). 
Recitacija. , 
Tamburaški zbor Zagrad. 

5. septembra ob 9. zvečer: 
Pevski zbor »Ivan Ključar Kožuhs 

Celje. 
Ženski zbor »Ivan Ključar Kožuh«, 

Celje. 
Pevski zbor Šoštanj. 
Pionirski pevski zbor Laško. 
Folklorna skupina, Celje. 
Folklorna skupina, Mozirje-Topol-

ščica. 
Plesna skupina Sv. Peter. 
Godba na pihala Šoštanj. _ . _ 

ŠAH 
Mladinsko prvenstvo FLRJ 

Dne 5. septembra se prične v Celju 
mladinsko prvenstvo Jugoslavije. Tur
nir bo v Šahovskem domu kavarne 
»Evropa« vsak dan od 16. do 2 0 . ure, 
prekinjene partije pa od 1 0 . do 1 2 . ure. 
Otvoritev turnirja in žrebanje bo v ne
deljo 5. septembra ob 1 0 . dopoldne. 

Rogaška Slatina 
Ob zaključku internacionalnega ša

hovskega turnirja je priredila šahovska 
sekcija Edinstva simultanko, ki jo je 
igral mojster M. Subarič iz Zagreba. 
Po treh urah igranja je dobil mojster 
17 partij, izgubil proti prof. Grašerju 
in K. Drofeniku, remiziral pa 7 partij 
in sicer A. Campa, E. Janda, F. Ju-
vanc, inž. Kadaravek, R. Kitak, Z. Li
kar in B. Pročan. 

Polzela 
Tukajšnja sekcija je pred dnevi za

ključila svoj prvenstveni turnir, kate
rega se je udeležilo 14 igralcev. Prvo 
mesto je osvojil Majcenovič, ki je pre
magal vse svoje nasprotnike, 2 . Uratnik 
12 točk, 3. Božič V. 1 0 3 4 točke, 4. Rovš-
nik 1 0 točk, 5 . - 6 . Canjko in Drnač 8 
in pol točke, 7. Matjaž 6 točk, 8. Miklavc 
514 točke, 9 . — 1 0 . Pur in Smajs, 1 1 . — 1 2 . 
Cizej in Donkovec, 13. Sorčan, 14. Ap-
fel O točk. 

Dvoboj Hrvatska—Slovenijla preložen 
V septembru predvideni dvoboj je 

ponovno preložen, in sicer za mesec 
oktober. Točen dan igranja bo na
knadno javljen. 

M A L I O G L A S I 

KRASNO DVOSOBNO STANOVANJE 
z vsemi pritiklinami v Mariboru zame
njam za enako v Celju. Pod »Nujno« 
v upravi »Celjskega tednika«. 

TRISOBNO STANOVANJE 
s sobo za služkinjo in kopalnico na 
lepem kraju v Ljubljani zamenjam za 
enako v Celju. Naslov v uredništvu. 

KAKRŠNO KOLI SOBO 
iščem. Grem kot sostanovalka. Sem 
tovarniška delavka v Celju. Mahkovec 
Štefanija, Krpanova 21, Studenci, Ma
ribor. 

HRANO IN STANOVANJE 
dam upokojenki, katera bi malo po
magala v gospodinjstvu. Naslov v u-
redništvu lista. 

KLAVIRSKO HARMONIKO 
skoraj novo, na 32 basov, s kovčegom, 
prodam za 14.000 din. Enako prodam 
7 cevni radio aparat za 10.000 din. Na
slov v uredništvu. 

K r a š o v e c J u r č e k : 

L O G A R J E V I O B R A 
Č U N A J O S K R I V I C O 

(Novela) 

Ostro je opazoval Gaber Blažov 
obraz. Bil je prepričan, da mu bo to
pot šlo za roko. Blaž pa, kolikor je teh
tal njegove besede, bolj se mu je zdel 
Gabrov predlog rešilen. Ni opazil nje
gove mreže, preveč je bil v skrbeh. 

Povabil je Gabra naj sede na klop 
in skočil po maj oliko, da bi gostu pri
nesel pijače. Potem sta sedela na klo
pi in govorila o lesu in košnji. Gaber 
je bil pri cenah neverjetno popustljiv. 
Blaž je v duhu računal, da bo dolg 
lahko kaj kmalu povrnil. Veliko upa
jo pred leti z muko posadil. Upal je, 
da mu bo izkopiček bodočih let prinesel 
vsaj nekaj dobička. Ze sta si hotela 
udariti v roke, ko je za vogalom za-
kašljal stari Logar. Ves čas je bil pri
ča njunemu pogajanju. Kljub vinje
nosti je čutil v sem Gabrovem prili-
zovanju nesrečo. Prikrevsljal je k njima 
in suho vprašal. 

— Kaj pa, če Blaž ne bo mogel ta
ko hitro vrniti? — 

Gabra je sicer vjezilo, da se je stari 
vmešal v pogovor, odgovoril pa je 
mirno: 

— Saj ne gori v o d a . . . — 

— Ih. Ne gori voda. — se je stari 
zbadljivo zasmejal. — Tudi moj oče 
si je sposodil od tvojega starega očeta. 
On je tudi dejal, da ne gori voda. Ko 
mu ni mogel na zahtevo plačati, nam 
je sodnijsko izterjal dolg. — Tu se je 
začel staremu Logarju glas tresti. — 
Uprl je oči v Gabra, ko da ga hoče 
prodreti. Gaber je kar osupnil, prav 
tako Blaž. Starčev izbruh je bil pre-
očiten in prenagel. Stari Logar pa je 
Gabrov molk sodil kot priznanje. Vse 
bolj razburjeno je začel stresati svojo 
mržnjo, ki je bila vse njegovo življe
nje plaho skrita in tega dne prišla na 
dan. 

—• Več imate, več hočete požreti dru
gim! — je že skoraj kričal: — Vino
grad ste nam požrli. Hosto nad Logom 
ste prigoljufali. O, Gaber, saj vem 
kaj ti diši. Tisti travnik pod vinogra
dom bi rad dobil, takole pocen i . . . 
— Blaž,— seje obrnil k posinovljencu. 
— Jaž ti rečem nikar mu ne verjemi. 
Goljufal te bo. Čutim, da te bo go
ljufal, — je kričal kot brez uma. Na
enkrat pa se je obrnil, kot da ga je 
nekaj pičilo, in odšepal. Se od hleva 
je kričal: 

— Čakaj, po žandarje grem! To je 
I tatvina. Vsi vi »veliki« ste goljufi in 
I tatovi! Jaz vam že posvetim.. .! — 
j Še je kričal in preklinjal, in opirajoče 
' se na palico, odšepal v dolino. 

Vse se je zgodilo tako naglo, da 
Blaž ni mogel zadržati starega v nje
govi jezi. Strah, kaj bo rekel na ža
ljivke Gaber, mu je šel do srca, kot 
besede vinjenega starca. Gaber pa je 
v prvem trenutku prebledel kot zid, 
nato pa srdit vstal: Obraz mu je na
enkrat zalila kri. Oči so se mu stru
peno zasvetile. Stisnil je palico v ro
kah, kot da bo vsak hip začel biti 
okrog sebe. Prsi so se mu dvignile in 
zahrul je kot je bil navajen le on: 

— Hudiča! Takole torej. Jaz, ki pri
dem k vam z dobrim namenom. Tukaj 
pa me takole napade. Ti mu pa še be
sede nisi rekel. Kar siguren bodi Blaž, 
da se bom znal maščevati. Tole mi po
plačate. — 

Blaž se je v strahu ozrl v njegov 
obraz. Zdelo se mu je, da vidi pred 
seboj pravega peklenščka. Komaj je 
pomiril razgrajajočega gruntarja in z 
vsako besedo zatrjeval očimovo vinje
nost. Gaber pa, ki je videl uspeh svo
je jeze, se je vendarle dal pregovoriti. 
Ta trenutek se mu je zdel najpriklad-
nejši za njegovo namero. Izkoristiti je 
hotel tudi Blažov strah pred tožbo in 
ga tako popolnoma navezati na sebe. 
Blaž pa je njegovo spravljivost gledal 
z drugimi očmi. Na tihem je zahvalje
val Boga, da se je prepir še tako do
bro poravnal in sam napeljal pogovor 
v staro smer. Gaber je Blažu obljubil, 

da ne bo za posojilo zaenkrat določil 
roka povrnitve, pač pa se je moral 
Blaž zavezati, da bo z imetjem jamčil 
dolg. Gaber je zadovoljen sam s seboj 
odhajal od Logarjevih. Z Blažom je 
sklenil kupčijo, s katero si je pridobil 
oblast tudi nad Logarjevino. Krenil je 
okoli hleva. Začelo se je pravkar mra
čiti. Se enkrat se je ozrl nazaj na Log, 
ko je za pogoriščem zagledal šepajo-
čo postavo starega Logarja. Nekaj ga 
je s silo priklenilo, da je obstal na 
mestu. Zla slutnja ga je obšla. Čutil 
je, da se bo nekaj zgodilo, kar zanj ne 
bo preveč ugodno. Kljub tej slutnji si 
ni mogel pomagati. Le še nekaj kora
kov mu je bilo storiti, pa bi izginil 
med drevjem. In ravno teh par kora
kov je zamudil. 

Od hiše je razločno čul kričav glas 
starega Logarja: 

— Kje je! Kje je tisti satan. Strela 
naj udari vanj. Kam je šel, mi po
vejte! . . . 

Gabra slutnja ni varala. Stari je 
zvedel, kdo je kriv nesreče. Ce bo iz-
blebetal so šli vsi računi po vodi. — 
Pred sodni j o ne bo mogel tako lahko 
skriti^ svojo krivdo. Skočil je izza hru
ške, kjer je obstal in se zagnal med 
drevje. Čeprav ni videl starega Logar
ja, je vendar čutil, da ga je oni že opa
zil. Pa se je za njegovim hrbtom ogla
sil starec: 

— Stoj. Stoj, če ti pravim. Kaj be
žiš. Imaš slabo vest? . . . — 

Gaber se je sunkovito obrnil nazaj. 
V poltemi je videl starega Logarja, 
kako se je pehal za njim in grozeče 
mahal s palico. Kljub mraku je Ga
ber videl njegov spačeni obraz, oči so 
se čudno svetlikale. Ne pijano, čisto 
drugače so se svetile, kar zazeblo ga 
je ob pogledu na njih. 

Logar je tudi obstal: 
— Sedaj boš pa tudi ti enkrat od

govarjal. Sodišče bo s prstom poka
zalo nate. Ti si kriv . . . ! — 

Gabra je stisnilo v grlu. Le še par 
besed in Logarjevi bodo vse zvedeli. 
Tedaj pa je stari Logar utihnil. Kole
na so mu klecnila. Spustil je palico in 
se zagrabil za prsi. Hip na to je Ga
ber videl starega Logarja na tleh. 
Njegove besede so zamrle v sunkovi
tem hropenju. To se je zgodilo v ne
kaj sekundah. Gaber se je znova za
letel po bregu navzdol. Veje so ga bile 
po obrazu, čutil jih pa ni. V ušesih 
so mu zvenele besede starega Logarja. 
Bežal je pred njimi, dokler ga ni po
goltnila v temo zavijajoča se grapa. 

Starega Logarja je zadela kap. 
* 

(Se nadaljuje.) 

Urejuje uredniški odbor — odgovorni urednik Lojze Jure. — Telefon 7 — Celje, Prešernova 17. — Tiska Mohorjeva tiskarna.^ 


